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LA IGLESIA Y LA PORNOGRAFIA
En noviembre del afio pasado el obispado argentino dio a conocer el 

documento “Construyamos juntos la Nacion”. Con respecto a la pornografia 
dice: “En distintas oportunidades, a traves de diversos organismos de esta 
Conferencia Episcopal, nos hemos referido a la creciente pornografia que 
se va difundiendo en el pais de manera alarmante. Hoy volvemos a hacerlo, 
en cumplimiento de nuestra mision de pastores, porque no se trata de algo 
superficial sino de una realidad profunda que afeeta a valores sustanciales de 
nuestra existencia personal, familiar y comunitaria. Entendemos por por
nografia las manifestaciones que atentan contra el pudor y las bucnas 
costumbres, distorsionando la sexualidad y exaltando su instinto de manera 
incontrolada. Al condenarla una vez mas, queremos defender y promover 
en la dignidad humana la verdadcra sexualidad; queremos que los ninos 
sean ninos, con el candor de su ternura e inocencia; queremos ayudar a los 
adolesccntes en una etapa diffcil y decisiva de su vida; deseamos que nuestra 
juventud se desarrolle sana de cuerpo y alma, y que la mujer sea debitla- 
mente respetada y enaltecida.. . En el momento actual este mal es tanto 
mas grave, cuanto que, junto con la proliferacidn de imagenes y actitudes 
obscenas, va penetrando el convencimiento de que en ellas nada hay de 
malo, con lo cual el dano es mucho mayor... Tambien podria agregarse 
que el desorden sexual es, en gran medida, generador de violencia dentro de 
la sociedad y destructor de los mas altos ideales, incluso el patriotismo, en 
los jovenes.” Esta bien que las autoridadcs correspondientes hayan arbi- 
trado medidas para rcgular legalmente el lenguaje en los medios de comu- 
nicacion social, para resguardar el buen gusto. Con mucha mas razon ban 
de encontrarse normas juridicas para velar por el pudor y la moralidad 
en dichos medios.

KO BOM TIH IN DOBER nihče
mali rdeči čudež ciklame 
inihče
topla dišeča julijska prst
ki te odsotno pretakam med prsti
vse .bolj bom tvoj —
ko bom tih in dober
Tudi jaz
trava med travami
drevo med drevesi
■bom stal z razprostrtimi rokami
in objemal
zvezde oblake in ptice
in se pogovarjal s tabo zemlja
dolgo dolgo
takrat ko bom tih in dober 
tudi jaz

Rad jih imam 
molčeča okna 
s cestami in hrepenenjem 
pod pol zaprfcnimi oknicami 
rad jih .imam
steze ki z drobnimi stopinjami 
drže do samotnih dreves 
staro samotno drevo 
rad jih imam
daljne zvonove nad zamišljenim

barjem
in otožne ptice v ločju 
nad vas imam 
tihe 'dobre stvari 
Nihče te mi ne vzame 
mehki zeleni pogled trav Ivan Minatti
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Ob prevzemu nove službe
Novi delegat dr. Alojzij (Starc vsem rojakom v Argentini 20. 6. 1986

Oto prevzemu službe delegata za slovensko dušnopastirstvo v Ar
gentini vse rojake prisrčno pozdravljam.

Iskren pozdrav sobratom duhovnikom, dosedanjim in bodočim so
delavcem ; odbornikom in članom naših ustanov, organizacij in Do- 
niov; apostolskim sodelavcem in učiteljstvu ter pevskim zborom, .iz
dajateljem in urednikom in raznašalcem naših listov ter vsem čla
nom naših verskih okrajev; skratka — vsem, ki so z našo versko 
skupnostjo v Argentini povezani in jo na kakršenkoli način grade.

Moja prva misel naj bo beseda zahvale. Prisrčne zahvale Bogu 
-O Mariji Pomagaj ter številnim dobrotnikom.

Bogu in Mariji Pomagaj za vse milosti in dobrote tako posame
znikom, družinam kot tudi vsej naši skupnosti.

Med rajmimi naj posebej omenim monsinjorja Antona Oreha rja, 
dolgoletnega graditelja slovenske verske skupnosti v Argentini, vse 
Pokojne dušne pastirje ter številne laične sodelavce.

Med živimi pa se naj posebej spomnim svetega očeta Janeza Pav- 
II., ki nam v svoji očetovski ljubezni daje možnost lastnega du

šnega pastirstva. 'Nadalje slovenskega metropolita Alojzija Šuštarja iin 
narodnega ravnatelja za izseljensko dušnopastirstvo škofa Stanisla
va Leniča, ki sta me predlagala za to službo in mi želela božjega
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blagoslova. Enaka zahvala seveda tudi kardinalu Primatesti, pred
sedniku Argentinske škofovske konference, ki me je imenoval in ta
ko potrdil dosedanje delo našega pastirovanja.

Druga misel pa naj bo beseda prošnje. Iskrene prošnje duhov
nim sobratom in laikom, možem in ženam, dekletom in fantom, otro
kom in ostarelim, bolnikom in Bogu z obljubami posvečenim osebam.

Ostanimo tudi v bodoče trdno povezani z Bogom in med seboj, 
v resnici bratje in sestre, k čemur so nas neprestano bodrili nepo
zabni škof Gregorij, metropolit Alojzij Šuštar bb svojem obisku in 
naš dolgoletni pastir monsimjor Orehar.

Združeni z Bogom po božji besedi, dnevni molitvi, presveti da
ritvi in svetih zakramentih 'bomo zmožni živeti v božji milosti, bomo 
pravi kristjani in to tudi sredi vsak dan bolj razkristjanjenega sveta.

Povezani med seboj po vedno večjem razumevanju in veliki lju
bezni, ki naj objemata slehernega rojaka v tej prostrani državi, pa 
bomo iz dneva v dam. izpričevali svetopisemske besede: „Kako lepo 
je, če bratje prebivajo skupaj!"

Oporo za vedno večjo povezavo z Bogom in med seboj pa iščimo 
v slovenskih sv. mašalh, ki so na številnih krajih Argentine; pri sv. 
urah, ki so velik blagoslov naše duhovne rasti; v slovenskih šolah 
in v Slovenskih domovih; v našem tisku in v raznih mladinskih in 
drugih organizacijah; predvsem pa se m.eprestano zatekajmo k pre
svetemu Srcu Jezusovemu in Mariji Pomagaj, našim svetniškim kan
didatom in nepozabnim mučencem.

Pozdravni večer skupnosii 
novemu delegatu

V petek 20. junija je bil v Slo
venski. hiši pozdravni večer naše 
skupnosti novemu delegatu slo
venskega dušnega pastirstva. Ob 
19. uri je bilo v tako polni cerkvi 
Marije Pomagaj, kot je le ob ve
čjih slavnostih, somaševanje du
šnih pastirjev z delegatom dr. 
Alojzijem Starcem. V lepo okra
šeni cerkvi (Ivan Rode) so z 
delegatom somaševali Matija

Borštnar, France Cukjati, Jože 
Guštin, Ladislav Lenček CM, Ja
nez Pelek CM, dr. Jure Rode in 
Jože Škerbec. Ceremonier je bil 
bogoslovec Franc Šenk, mašni na
povedovalec je bil Janez Jereb, be
rili sta brala Metka Malovrh in 
Andrej Poznič, darove so nesli o- 
troci Balantičeve šole v narod
nih nošah, pela pa sta med mašo 
skupno mladinska zbora iz San
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Justa in Ramos Mejie pod vod- ste so zasedli predstavniki naših 
stvom Andreja in Tineta Selana ustanov. V imenu dušnih pastir- 
°'b orglanju Rezke Snoj. Prve vr- jev je delegata pozdravil Jože
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Škerbec, ki je tudi prebral listi
no o imenovanju, delegat dr. Starc 
pa je v mašnem nagovoru izre
kel besedo zahvale in prošnje.

Po mašni daritvi je bil pozdrav
ni spored v dvorani, ki sta jo o- 
krasila Stane Snoj in Ivanka Kru
šiš. Oto vstopu delegata ga je pol
na dvorana pozdravila s ploska
njem, zlbora ,sta intonirala Krem
žarjevo Slovenijo v svetu, ki so 
jo vsi poprijeli. Napovedovalec 
arh. Jure Vombergar je povabil k 
zvočniku lic. Milana Magistra, 
predsednika Slovenske katoliške 
akcije, da je delegata pozdravil v 
imenu verske skupnosti, nato pa 
predsednika društva ZS, ki je iz
rekel čestitke v imenu vseh usta
nov in organizacij naše skupno
sti, nazadnje pa je spregovorila 
predsednica SDO Pavlinka Koro
šec v imenu slovenske mladine. 
Arh. Vombergar je tudi povedal, 
da je pripravljalni odbor po tele
fonu sporočil o imenovanju in o 
pozdravnem večeru naše skupno

sti v notranjosti dežele, ki so ga 
naprosile, naj pove čestitke in 
dobre želje na večeru tudi v nji
hovem imenu. Tako so bili duhov
no povezani z nami tudi rojaki iz 
Bariloč, Mendoze, Cordobe, Mar 
del Plate in Miramara, Rosaria in 
Tucumana. Delegat je prejšnji 
dan obhajal svojo 60-letnico, na
slednji dan pa je bil njegov god, 
zato je arh. Vombergar povabil 
vse navzoče k napitnici. Dekleta 
in fantje so pod vodstvom Neven
ke Magister postregli vsem šte
vilnim rojakom z bogato zaku
sko. Razveseljivo je bilo, da so 
bile poleg drugih rojakov zastopa
ne prav vse ustanove in organi
zacije naše verske in civilne skup
nosti. Delegat je obšel vso dvo
rano in se rokoval z navzočimi, 
udeleženci pa so se v prijatelj
skem pomenku in ob dobri po
strežbi zadržali še dolgo. Ko so 
se nazadnje začeli razhajati, je 
bilo ponovno slišati, da je bil lep
vecer< Jože Škerbec

Pozdravne besede predstavnikov skupnosti

Pozdrav lic. Milana Magistra, pred
sednika Slovenske katoliške akcije, v 

imenu naše verske skupnosti

Spoštovani delegat dr. A. Starc, 
dragi sorojaki!
Na vpraševanje učencev se je 

Jezus zamislil in po končanem 
opisu konca časov zagotovil, da 
bosta nebo in zemlja prešla, »nje
gove besede pa ne bodo prešle."

Mislil je na svoj odrešenjški nauk, 
ki je bistveni sestavni del nje
govega poslanstva in smisel nje
govega učlovečenja. Od njegove
ga palestinskega časa do danes 
in vse do konca sveta bo preno
sna postaja za božjo besedo sve
ta Cerkev. Po tej Cerkvi je pred 
več kot 1100 leti prišla dobra 
novica — evangelij tudi do naše
ga naroda. Ta Cerkev daje naro-
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dom sveta duhovnike, ki služijo 
tej Besedi, daje jih tudi delu slo
venskega naroda, ki živi pod Ju
žnim križem v tej deželi. Kakor 
določa ..motu propio" papeža Pa
vla VI., naj druži in vodi te du
hovnike narodni delegat. Po smrti 
ftisgr. Oreharja nas Bog po Cer
kvi obdarja z novim delegatom v 
osebi vas, dr. Alojzij Starc. Za nas 
se v delegatu uteleša volja naše 
skupnosti po samostojni verski 
skupnosti, seveda v pravem od
nosu s slovensko in argentinsko 
cerkveno hierarhijo.

Naši dušni pastirji so sku
paj z delegatom poglavitni in lju
bljeni del ustroja naše slovenske 
zdom‘ske družbe. Zato ima dele
gat v njej mesto, ki mu pripada 
odličnost prvega pastirja in od
govornega ohranjevalca božjega 
življenja med nami.

Naša verska skupnost si mo- 
ra čestitati, da ji je božja milost 
naklonila delegata v osebi dr. A- 
*°jzija Starca, ki je zrastel v na- 
°i begunski in zdomski družini. 
To ga odločilno povezuje s tradi
cijo, na kateri je skupnost osno
vna. Kot domobranec ste se, g. 
delegat, odločili za krščanske in 
slovenske vrednote; tri leta ta
boriščnega življenja so vas Uspo

sobile za skromnost in prepro
stost, ki so označevale vse naše 
zdomske začetke in ustvarjanje; 
čez trideset let dušnega pastir
stva med nami in vzajemnega de
la z msgr. Oreharjem pa sta vas 
vcepila v naše zdomsko telo zače
la in za vedno. Poznate njihovo 
miselnost in vrednost naših ro
jakov. Poznate tudi materialni 
svet naše skupnosti, pa veste tu
di, da so ga gradile duhovne vr
line, brez katerih se bodo vse ma
terialne zrušile in izginile. Ker 
postavljate vi in mi duhovni svet 
na najvišje mesto, visoko spoštu
jemo mesto delegata, ki je prvi 
oskrbnik našega duhovnega sveta. 
Da ste dodali teži dneva novo te
žo, se vam zahvaljujemo in vam 
čestitamo.

Kakor je bilo rečeno v začetku, 
naj bo povedano na koncu. Pro
simo, naj Kristusove besede v 
naši skupnosti nikdar ne preide
jo tudi po zaslugi vaše vzvišene 
delegatske službe.

Pozdrav Lojzeta Rezlja, predsednika 
društva Zedinjena Slovenija, v imenu 
vseh društev, ustanov' |n organizacij

V veliko čast si štejem, da vas 
nocoj pozdravim v naši sredi v 
imenu vse organizirane slovenske 
skupnosti v Argentini.

Vsi vemo, da ste sprejeli tež
ko in odgovorno mesto. A ker vas 
poznamo, kako ste že od vsega po. 
četka vašega duhovniškega dela 
vedno bili zvest sodelavec sedaj 
že pokojnega msgr. Antona Ore
harja, smo prepričani, da boste z
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božjo pomočjo nadaljevali delo 
vašega prednika. Naj Bog blago
slavlja vaše delo za duhovno rast 
slovenstva v Argentini. Naključje 
je naneslo, da ste včeraj prazno
vali svoj 60. rojstni dan, danes 
uradno nastopate kot delegat .in 
jutri boste praznovali svoj god. 
Za vse te tri dogodke v vašem 
življenju vam v imenu vseh Slo
vencev v Argentini iskreno česti
tam, želeč vam vse najboljše na 
mnoga leta!

Pozdrav Pavlinke Korošec, predsed
nice Slovenske dekliške organizacije, 

v imenu mladine
Spoštovani delegat!
Ko je umrl naš dragi monsinjor 

Orehar, smo čutili, da so se za
majali stebri naše slovenske skup

nosti v Argentini. Pokopali smo 
očeta in ostali smo sami, toda to
da njegova ljubezen je šla preko 
groba. Že iz večnosti misli na nas 
in pri Vsemogočnem nam je iz
prosil novega duhovnega vodjo 
— očeta naše slovenske skupno
sti — vas, dr. Aojzij Starc. g. 
delegat.

Vaše dolgoletno, uspešno du
hovno vodstvo slovenske mladine 
je zagotovilo, da boste kos tej 
težki nalogi, ki vam jo nalaga 
božja previdnost.

Vsa slovenska mladina smo z 
veliko radostjo sprejeli novico o 
vašem imenovanju.

Prisrčno vam čestitamo in vam 
obljubljamo pomoč, zvestobo in 
molitve.

Bog vas živi!

Dr. Alojzij Ambrožič -
novi torontski nadškof - pomočnik

29. maja je kanadsko časopisje, 
radio in televizija objavilo vest, 
da je papež Janez Pavel II. ime
noval dr. Alojzija Ambrožiča za 
nadškofa pomočnika s pravico na
sledstva torontskemu nadškofu 
kardinalu Geraldu Emmettu Car
terju. Carter bo marca prihodnje
ga leta dopolnil 75 let in bo pro
sil za upokojitev. Ker vodi obi
čajno torontsko nadškofijo kar
dinal, je umestno pričakovali, da 
bo nadškof Ambrožič sčasoma

prejel kardinalski klobuk.
Nadškof Ambrožič je bil rojen 

v Gabrjah, župnija Dobrova pri 
Ljubljani, 27. januarja 1930. Je 
prvorojenec Lojzeta in Helene 
roj. Pečar. Ima sestri Heleno por. 
Golob in Francko por. Cerar ter 
štiri brate: Toneta, Matija, Jane
za in Jerneja. Ljudsko šolo je 
obiskoval v Dobrovi, klasično gim
nazijo od 1941 do 1945 pa v Lju
bljani. Maja 1945 se je Arnbro- 
žičeva družina s tisoči civil-
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Ambrožičeva družina v begunskem taborišču v Spiltalu leta 1948 
Novi nadškof Lojze v zadnji vrsti v (sredini

n*h beguncev in domobrancev u- 
^aknila pred partizanj. preko Lju
bija na Koroško. O tem umiku

AmSbrožičeve družine smo pona
tisnili v majski številki DŽ čla
nek, ki ga je za Celovški zvon
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napisal novi nadškof. Najprej so 
Ambrožičev! delili begunsko uso
do z drugimi slovenskimi begun
ci na Vetrinjskem polju pri Ce
lovcu, nato v begunskem tabori
šču v Peggezu na Tirolskem in 
nazadnje v taborišču Spittal na 
Koroškem. Na begunski gimnazi
ji je Lojze končal gimnazijo in 
maturiral. V teh letih je mladi 
Lojze doživljal vse1 težave in ne
gotovosti begunskega življenja 
sredi slovenskih beguncev in tu
di v stiku z begunci drugih na
rodnosti.

Ko ni bilo iizgledov, da bi se raz
mere v domovini v doglednem ča
su uredile, se je tudi Ambrožiče- 
va družina odločila za izselitev iz 
Evrope. Septembra 1948 se je vse
lila v Kanado in se naselila na 
kmetiji blizu Toronta. Lojze je še 
isto jesen vstopil v torontsko se
menišče sv. Avguština. V duhov
nika je bil posvečen 4. junija 
1955, novo mašo je pel v cerkvi 
Marije Pomagaj v Torontu, ki je 
bila dograjena in blagoslovljena 
pol leta prej.

Po novi maši je bil 2 leti ka
plan, potem pa ga je takratni to
rontski nadškof imenoval za pro
fesorja latinščine v semenišču, 
jeseni tistega leta pa poslal v 
Rim, kjer je nadaljeval teološke 
študije na Papeški univerzi sv. 
Tomaža Akvinskega in Sveto pi
smo na Papeškem bibličnem in- 
š.ilutu. Leta 1960 se je vrnil v 
Toronto in začel predavati v se
menišču Sveto pismo. Leta 1967 
je odšel na študij v Nemčijo, kjer 
je na univerzi v Wiirziburgu leta

1970 doktoriral iz Svetega pisma 
in branil tezo: Božje kraljestvo v 
evangeliju sv. Marka. Po vrnitvi 
v Kanado je spet predava] in po
stal ugleden in spoštovan profe
sor. Med leti 1970 do 1976 je bil 
tudi dekan teoloke fakultete. Od
1971 do 1975 je bil član duhovni
škega sveta torontske nadškofije. 
V teh letiih se je seznanja] z vse
mi dušnopastirskimi problemi ka
nadske nadškofije, še posebej s 
problemi narodnostnih skupin.

31. marca 1976 ga je Pavel VI. 
imenoval za pomožnega škofa to
rontske nadškofije s posebno na
logo za oskrbo narodnostnih sku
pin, ki so v nadškofiji številne. 
Posebno številni sta italijanska 
in portugalska skupnost. Škof 
Ambrožič zna vrsto jezikov in je 
vernike narodnostnih manjšin 
vedno nagovarjal v njihovem je
ziku. Po vsej Kanadi je tudi vo
dil duhovne vaje za duhovnike in 
navezal z njimi prijateljske stike- 
Duhovniki in škofje ga cenijo za
voljo njegove razumnosti, prist
nosti, človeške odprtosti in odkri
tosti.

Glede vseljeneev v drugo deže
lo je dejal, da so najprej v psi
hološki nevarnosti, da osebno 
..zamrznejo" na tisti stopnji raz
voja, kjer so bili, ko so zapustili 
staro domovino, in da ne rastejo 
več niti s staro domovino, od ko
der so prišli, niti z novo, v katero 
so se vselili, a se z njo niso spri
jaznili. Zapirajo se v svoj geto in 
zabavljajo čez vse v novi deželi- 
Naslednja skušnjava in nevar
nost pa je težnja, da bi se čim'

392



prej in čimbolj asimilirali, da 
bi bili „kakor drugi", da bi zave. 
stno zavrgii svoje korenine. Po 
Ambrožičevem prepričanju je 
pravilno in potrebno, da se vse- 
Ijenci zavedo, da imajo v sebi dve 
kulturi, dvoje obzorij, dvoje gle
danj na svet, in da spoznajo, da 
jih to ‘bogati in plemeniti. To je 
Po njegovem tretja stopnja zdra
vega razvoja.

Dr. Ambrožiču k visoki in od

govorni službi čestita tudi naša 
revija. Veseli jn ponosni smo, da 
ga je papež postavil na to me
sto. Želimo, da bi veliko dobrega 
storil za kanadsko Cerkev, in upa
mo, da bo še nadalje živo povezan 
s slovenskim narodom ter da bo 
kdaj našel čas in priložnost, da 
bi obiskal tudi našo skupnost v 
Argentini, med katero ima toliko 
znancev in prijateljev iz tabo
riščnih let. Jože Škerbec

Komu naj se Torontčani zahvalijo 
za svojega novega nadškofa?

Pred kakimi dvajsetimi leti je 
tnonsinjor Orehar ob srečanju na ne
ki prireditvi takole nagovoril san-

martinskega rojaka. Franca Zorca:
,,France, kako je ‘že bilo takrat, 

ko ste hoteli s težkim mitraljezom 
priti čez vodo, pa osel ni hotel čez 
brv?"

To monsinjorjevo vprašanje je 
sprožilo med njima naslednji dvogo
vor:

F. Z. (presenečeno): ,,Kdo vam 
je pa o tem pravil?"

Msgr. O.: „Lojze Bavdaž iz Ba- 
riloč."

F. Z.: „Lojze Bavdaž? Ga ne po
znam."

Msgr. O.: ,,Bil je četnik, kot ti 
— tebi so rekli Kocelj, ali ne ? — 
njemu pa Atoman."

F. Z.: »Atoman? A, to je bil pa 
moj komandir!"

Tako je pokojni monsinjor neho
te vzpostavil zvezo med dvema nek
danjima borcema Kocljem in Atoma-
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nom, med Francem Zorcem iz Čurru- 
ke in Lojzetom Bavdažem iz Bariloč.

Lojze Bavdaž je štajerski rojak. 
L. 1941 se je umaknil iz Maribora 
pred Nemci na ,,italijansko" stran v 
Kozarje pri Dobrovi. Ko je njegov 
znanec iz mladih let, komandant do
lomitskega partizanskega odreda z 
imenom „Gad“ zanj zvedel, ga je mar
ca 1942 mobiliziral. Bavdaž je pre
živel tri mesece v hribih med par
tizani, nato pa zbežal od njih.

8. maja je isti partizanski odred 
mobiliziral moške dobrovskega okra
ja od Dobrove proti Polhovemu Grad
cu in jih nabral kakih šeststo, med 
njimi tudi Franca Zorca.

Omenjeni partizanski komandir 
Gad je bil tak morivec, da po Zorče- 
vih besedah v slovenščini nimamo u- 
streznega izraza zanj. Človeško živ
ljenje zanj ni imelo vrednosti. Bil 
je popolnoma pobesnel in kot obse
den. Nihče ni bil varen pred njim. 
Samim partizanom je že presedal. In 
res ga je kasneje ubil neki partizan, 
ko je spečemu pognal dve krogli v 
glavo. Ta kmečki fant je nato v 
Podlipi zbežal k četnikom in sam 
pravil o tem dogodku.

Franc Zorec in njegova žena sta 
šla letos na počitnice v Bariloče in 
tam obiskala Atomana — Lojzeta 
Bavdaža. Vpričo Zorčeve gospe sta 
obujala spomine iz četniškega živ
ljenja, pa omenila tudi neki spopad 
z Italijani na Dobrovi, ko sta bila 
še oba pri partizanih.

F. Z.: ,,Kaj si pa ti tam delal?"
L. B.: „Jaz sem vodil napad in

sem bil tisti, ki sem metal bombe 
Molotov."

F. Z.: „Jaz sem pa tam blizu 
streljal na postojanko."

L. B.: „Kaj si bil tudi ti tam? 
Jaz sem bil takrat komandir odreda."

F. Z.: ,,Kaj si bil ti partizan? 
Tega pa nisem vedel."

L. B.: ,,Tri mesece prej, predno 
sem šel k .četnikom. Mobiliziral me 
je Gad."

Vsi trije — Bavdaž, Zorec in nje
gova žena — so se začudili slučaju 
in pogovor je stekel:

F. Z.: „Drugo noč smo zažgali 
dobrovski župnijski hlev."

L. B.: „Vem. Saj sem jaz vodil 
vse to."

F. Z.: ,,Kako si pa potem izginil 
od tam? Ker Gadu ni ušel nihče!"

L. B.: „Vsi skupaj smo se umak
nili nad Gabrje levo od Kota. Ti ne 
veš, Kocelj, kakšne stvari so se tam 
dogajale!"

F. Z.: ,,V tistem gozdičku nad 
cerkvijo v Gabrjah, v Kotu, so par
tizani pobili do takrat približno dvaj
set naših ljudi, škoda, da ne morem 
pokazati, kje!':

L. B.: ,,Kako pa ti tam vse po
znaš?"

F. Z.: ,,Na Šujici je bila doma 
moja mama, tam sem imel strica in 
tudi jaz sem tam živel."

L. B.: ,,Drugi dan po prihodu nad 
Gabrje so pripeljali človeka, ki je 
kupoval prašiče. Gad ga je brez po
misleka obsodil na smrt, češ da je 
špijon. Ubogega kmeta so takoj u- 
bili. Upiralo se mi je takšno pobija
nje, zato sem očital Gadu: „Mi smo 
se prišli borit proti Italijanom, ne 
pa proti našim ljudem!" ,,šuti!“ mi

394



^grozi Gad. Neka partizanka iz Ši
ške se pa zadere: „Tudi tega je tre
ba likvidirati!" Gad se naredi dobre
ga in mi reče: „Ker sva stara znan- 
Ca- ti dam možnost, da popraviš svo
jo predrznost... Dam ti nalogo; če 
jo izpelješ, boš dokazal, da si naš... 
Likvidirati moraš družino, h kateri 
Kremo večkrat na večerjo..." Za- 
Zeblo me je: pobiti bi moral druži- 
n° v Žirovnikovem ,,grabnu"...“

F. Z.: ,,Katero? Tisto, ki so ime- 
** gostilno in trgovino ? Možakar je 

bolj okrogle postave?"
L. B.: ,,Ja ja, tisti."
F. Z.: ,,So imeli precej otrok?"
L. B.: „Tam, tam."
F. Z.: „To je Trnovčeva družina! 

Ambrožičeva družina! No, kaj si pa 
Potem naredil?"

L. B.: ,,Vprašal sem Gada, če si 
lahko izberem nekaj ljudi, da bom 
laže opravil to delo. ,Kolikor jih ho- 
®eš!‘ mi je odgovoril. Najprej sem

poklical desetarja in mu zaupal zlo
činsko nalogo. ,Kaj, pobiti te ljudi?* 
se je tudi ta zgrozil, ,ne tega pa 
nel* Namignil sem mu, da sva že 
dva enakega mnenja in mu naročil, 
naj poišče še nekaj takih, ki podob
no mislijo. Poslal sem ga k mo
žakarju — zdaj vem, da je bil to 
Ambrožičev ata — naj mu sporoči, 
kaj čaka njega in njegovo družino, 
če takoj ne izginejo od tam. Jaz in 
vsi moji pomočniki smo pa tisto noč 
pobegnili od partizanov. Takrat sem 
šel pa k četnikom."

F. Z.: ,,Tudi jaz sem se tiste dni 
otresel partizanov in se javil v Le
gijo na Št. Joštu."

Tako je „partizan“ Lojze Bavdaž 
rešil smrti Ambrožičevo družino, med 
njimi tudi dvanajstletnega Lojzeta, 
sedanjega torontskega škofa!

Po Zorčevem pričevanju 
zapisal S. S.

°bisk škofov
‘Pod zdomci in izseljenci

Škof-pomočnik Metod Pirih se je 
ha povabilo izseljenskih in zdomskih 
duhovnikov Zahodne Evrope udeležil 
Pjihovega pomladanskega sestanka v 
^ottenburgu od 14. do 17. aprila. Po
tvarjali so se o vprašanjih, ki za- 
devajo njihovo pastoralno delo.

škof dr. Stanislav Lenič je 30. 
aPrila blagoslovil nov slovenski dom 
n kapelo sv. Jožefa Delavca, v Mer- 
ebachu v Franciji. V okolici Merle- 
acha, kjer je 50 let pastiroval rajni 

>>lsgr. Stanko Grims, in kjer sedaj 
P&stiruje mladi duhovnik ljubljan

ske nadškofije Jože Kamin, je še 
vedno okoli 1200 slovenskih rojakov. 
Naslednji dan, 1. maja, se je ob Ma
riji Pomagaj v novi cerkvi v Habs- 
terdicku zbralo nad 300 rojakov. 
Koncelebrirano mašo so s škofom 
Leničem somaševali slovenski duhov
niki in škof Schmitt iz Metza.
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Stanislav Lenič, škof

Pred 40 leti sta bila za škofa imenovana 
Anton Vovk in dr. Maksimilijan Držečnik

Uredništvo Mohorjevega kole
darja me je naprosilo, naj bi kot 
priča iz tistega časa opisal do
godke po 9. maju 1945 v ljubljan
ski in delno tudi v mariborski 
škofiji.

Nobena skrivnost ini, da je škof 
Gregorij Rožman 5. maja popol
dne zapustil Ljubljano. Mislim, 
da moram na ljuibo resnici tu po
vedati, da škof nikakor ni name
raval oditi iz Ljubljane, čeprav 
se je zavedal, da položaj zanj ti
ste dni ne bo nikakor ugoden. 
Odšel je1 na izrecen pismen poziv 
koroških duhovnikov, ki so ga ne
kako moralno prisilili, da se je, ko 
se je prej še posvetoval s stolnim 
kapitljem, odločil v prepričanju, 
da se bo vrnil, kar je — kot pri
povedujejo priče — tudi resni
čno poskušal, a so mu njegovi naj
bližji preprečili.

Ko je škof Rožman 5. maja od
šel, je bila ljubljanska škofija 
brez ordinarija, v skladu s kan. 
429 je škof poskrbel za vodstvo 
škofije tako, da v njegovi odsot
nosti vodi škofijo generalni vi
kar Ignacij Nadrah. če1 bi bil ta 
oviran, prevzamejo vodstvo ško
fije stolni kanoniki po vrstnem 
redu kanonične starosti. Škof je 
na seji vprašal, kateri kanonik ne

bi hotel prevzeti vodstva škofije. 
Takrat je imel stolni kapitelj ll 
članov: prošt Ignacij Nadrah,
stolni dekan dr. Franc Kimovec, 
kanoniki: Alojzij Stroj, Josip
Vole, dr. Tomaž Klinar, Josip Ši
menc, Anton Vovk, dr. Janez Kra
ljič, Ivan Gogala, Franc Koretič 
in dr. Jože Pogačnik. Trije kano
niki (Vole, Stroj in Šimenc) so 
se takoj oglasili, da ne želijo spre
jeti vodstva škofije. Kanonik Go
gala je bil penitenciar (škofijski 
spovednik) in po kan. 399 ni mo
gel sprejeti takšne službe. T rij e1 
kanoniki so tiste dni za škofom 
odšli v emigracijo (Klinar, Kra
ljič, Koretič). Tako so dejansko 
ostali samo štirje: Nadrah, Ki' 
movec, Vovk in Pogačnik. Vedno 
naj bi -bili trije pripravljeni. Če 
bi zmanjkalo kandidatov v kapit' 
Iju, sme kapitelj izbrati duhovni
ke, ki niso člani kapitlja. Tako 
sta bila kasneje privzeta v te „ča- 
kajoče" generalne vikarje profe
sor dr. Andrej Snoj in profesor 
dr. Ciril Potočnik.

Generalni vikar Ignacij Nadrah 
je tako 5. maja prevzel vodstvo 
škofije in jo vodil do svoje are
tacije 13. junija. Poskrbel je prve 
nastavitve po izpraznjenih žup
nijah. S takratno narodno vlad0 
ni imel nobenih stikov in tudi na
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Dobeno svojo vlogo ni doibil od
govora.

Čisto nov 'položaj je nastopil 13. 
junija, ko so zaprli generalnega 
vikarja Nadraha. Po določilu ka
nonskega prava je trsti dan po
stal generalni vikar z vsemi po
lastili za vodstvo škofije dr. 
^ranc Kimovec, naš znani glas
benik in umetnostni zgodovinar, 
^si, ki so poznali to umetniško 
dušo, nikoli ni imel ničesar opra
viti, pri vodstvu škofije, so bili 
enoglasno ,z njim vred mnenja, da 
Ui sposoben voditi škofijo tiste 
dni. Zato je na seji kapitlja po
dal odpoved in jo je kapitelj spre
jel. Vendar je nastal pomislek, 
ker bi njegovo odpoved moral 
sprejeti tisti, ki mu je to službo 
Zaupal. To se je pozneje uredilo.

tej seji, 14. junija, je nasled
nji po vrsti, kanonik Anton Vovk, 
*Prejel služibo generalnega vikar
ja. Vovk, ki je bil rojak in ve- 
,'ki prijatelj Franca Sal. Finžgar, 
ja. je bil s strani vlade ugodno 
sPrejet.. Takoj naslednji dan so 
n>u poslali avto, ki ga je pope
ljal k takratnemu notranjemu mi

nistru Poliču. Imeli so prve raz
govore o položaju Cerkve v novi 
družbeni ureditvi. Vovk je najprej 
potožil težave, da ne more nasta
viti duhovnikov, ki prihajajo iz iz
gnanstva na Hrvaškem in po Sr
biji, nazaj na njihova prejšnja 
službena mesta, ki so jih ponekod 
(Kranj, Stara Loka) še vedno za
sedali nemški duhovniki, ki so 
sicer bili zelo požrtvovalni in so 
jih tudi ljudje vzljubili. Vsak slo
venski duhovnik, ki ob „osvobo- 
ditvi" ni bil na svojem službenem 
mestu, je moral prejeti od notra
njega ministrstva dekret, da sme 
biti. nastavljen na določeni župni
ji. To je Vovka stalo veliko tru
da. Ob tem prvem obisku je bilo 
škofu Vovku naročeno, naj bi 
predstavniki Cerkve dali izjavo lo
jalnosti. To je Vovk storil z izja
vo 11, julija.

Od maja 1945 do decembra 1956 
škofija ni imela škofa. Veliko
nočne obrede leta 1946 in posve
titev olj na veliki četrt je opravil 
na prošnjo generalnega vikarja 
Vovka zagrebški pomožni škof dr. 
Josip Lach. Birmovanja ni bilo 
leta 1945 v škofiji nobenega, na
slednje leto pa sta nadškof dr. 
Ujčič iz Beograda (govoril je od
lično slovensko) in škof dr. Lee h 
birmala 40.000.

iSredi januarja 1946 se je ne
pričakovano pojavil v Ljubljani 
novoimenovani regens apostolske 
nunciature nadškof Joseph Patrik 
Hurley, nadškof škofije Saint Au- 
gustine na Floridi. Njegovega pri
hoda smo se razveselili v upanju, 
da bo začel urejati tudi zadeve
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imenovanja novih škofov. Saj smo 
vsi videli, da tako ne bo moglo 
iti naprej, škofija mora dobiti, 
vsaj pomožnega škofa. Spomladi 
1. 1946 se je vračal iz Zagreba v 
Rim tajnik apostolskega delegata 
Marconeja, ki je bil med vojno 
dodeljen kot opazovalec Vatikana 
pri vladi NDH. Tajnik mi je rekel 
že takrat, da bo novi škof v Ljub
ljani generalni vikar Vovk.

Nadškof Hurley je zelo rad 
obiskoval Slovenijo in kmalu je 
dobro poznal razmere v ljubljan
ski in mariborski škofiji, kjer je 
tudi škof dr. Tomažič zaradi osla
belosti prosil za pomožnega ško
fa. Proti koncu septembra 1946 
je prišel Hurley v Ljubljano in 
je ime] najprej razgovor z gene
ralnim vikarjem Vovkom, katere
mu je povedal, da bo imenovan za 
pomožnega škofa. Ko se je škof 
Vovk branil, da ni ne učen in ne 
zna tujih jezikov razen nemške- 
ga( rekel je: „Non sum dignus, 
non sum doctus", govorili so la
tinsko), mu je Hurley rekel: „Vi 
boste škof za Slovence, ta jezik 
pa obvladate!" Ko je škof Vovk 
sprejel ponudbo, me je nadškof 
Hurley prosil, naj grem klicat dr. 
Držečnika, ki je bil takrat ravna
telj maribrskih bogoslovcev, ki so 
stanovali v Domu duhovnih vaj 
pri jezuitih na Zrinjskega cesti. 
Dr. Držečnik je šel k nunciju in 
čez nekaj časa je prišel od nje
ga ves bled. Vsi smo takoj slutili, 
kaj se je takrat zgodilo. Ko sem 
šel čez nekaj časa v stolnico, sem 
tam našel dr. Držečnika, ki je 
dolgo molil pred oltarjem sv. Re-

šnjega telesa, .nakar je šel pred 
oltar Marije Pomagaj in se zato
pil v molitev. Zavedal se je bre
mena, kateremu je šel naproti.

Na god svetega Luka, 18. okto
bra, sta prišli poročili iz nuncia- 
ture o imenovanju obeh škofov. 
Kmalu sta se dogovorila, da bo 
posvečenje v Ljubljani na prvo 
adventno nedeljo, 1. decembra, v 
Mariboru pa na 3. advetno nede
ljo, 15. decembra. Oba škofa sta 
še predstavila na notranjem mi
nistrstvu in je Slovenski poroče
valec 25. X. 1946 o tem poročal 
takole: ..Generalni vikar g. An
ton Vovk in docent teologije g- 
dr. Maksimiljan Držečnik sta 23. 
X. obiskala ministra za notranje 
zadeve LRS tov. Borisa Kraigher
ja in sta se z njim pogovarjala 
glede imenovanja novih pomož
nih škofov za Ljubljano in Mari
bor."

Začeli smo s pripravami na po
svečenje. Ker je bil stari obred 
posvečenja škofa izredno dolg in 
zapleten, smo imeli skupne vaje 
za oba škofa v ljubljanskem se
menišču, kjer je bil škof Vovk Še 
rektor.

Ko je bilo v škofijski, okrožnici 
objavljeno, da bo posvečenje no
vega škofa i. decembra, da naj 
po vseh cerkvah na večer pred 
posvečenjem slovesno pritrkavajo 
in je škof Vovk že odšel na Bre
zje, da bo v miru opravil duhov
ne vaje pred posvečenjem, se je 
nekaj zataknilo. Notranji mini
ster Boris Kraigher je hotel ime
ti razgovor s škofom Vovkom. Ker 
ga .ni bilo več v Ljubljani, je po
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slal po mene, ki sem bil takrat 
tajnik. V enournem razgovoru je 
minister hotel, da naj bi se po
svečenje ne izvršilo, ker vlada ni 
bila vprašana za soglasje. Pove
dal sem mu, da za pomožne ško
fe niti v stari Jugoslaviji, ko še 
ni Ibilo ločitve Cerkve od države, 
niso nikoli zahtevali soglasja vla
de, pač pa za redne škofe. Mini
ster je ves čas vztrajal pri svo
jem in govoril o odporu ljudstva 
Proti imenovanju škofa in da naj 
bomo pripravljeni na demonstra
cije. Ob koncu sem mu rekel, da 
jaz tega ne morem odločiti, zato 
grem takoj danes na razgovor k 
■novemu škofu na Brezje. Res sem 
Šel. Ko sem mu vse razložil, mi 
je dal naročilo, naj grem takoj v 
Beograd k nunciju in mu vse o- 
brazložim. Z večernim vlakom sem 
se še tisti dan odpeljal v Beo
grad. Bila je nedelja dopoldne, 
ko sem prispel v Beograd, en te
den pred nameravanim posveče
njem. Z nadškofom Ujčičem sva 
šla k nunciju, ki mi je naročil, 
naj ves razgovor napišem, ker bo 
naslednji dan šel k pomočniku 
zunanjega ministra Velebitu (od
nosi s Sv. sedežem so v pristoj
nosti zunanjega ministrstva) in 
niu zadevo razložil. Rekel je, naj 
se vrnem v Ljubljano in naj ča
kamo njegove brzojavke. Ta je pri
spela šele v petek, dva dni pred 
konsekracijo. Glasila se je:

Konsekracija škofa bo, vse zu
nanje slovesnosti naj odpadejo.

Tako se je v nedeljo 1. decem
bra konsekracija izvršila. Posve
čevalec je bil nuncij Hurley sam,

Nova papeževa okrožnica
30. maja so v tiskovni dvorani 

apostolskega sedeža časnikarjem 
predstavili novo okrožnico Janeza 
Pavla II. o Svetem Duhu. S to o- 
krožnico je Janez Pavel dopolnil 
cerkveni nauk o sv. Trojici: v o- 
krožnici človekov Odrešenik je spre
govoril o božjem Sinu Jezusu Kri
stusu, v okrožnici o božjem usmilje
nju o Bogu Očetu in v tej zadnji 
o tretji božji osebi, o Svetem Duhu. 
Obširneje bomo o okrožnici pisali ka
sneje.

soposvečevalca pa beograjski nad
škof dr. Josip Ujčič im maribor
ski škof dr. Ivan Jožef Tomažič. 
Navzoča sta bila tudi zagrebški 
pomožni škof dr. Josip Lacih in 
novoimenovani škof dr. Držečnik. 
Stolnica je bila napolnjena do 
zadnjega kotička. Proti koncu dol
gega obreda je nekdo spustil med 
množico solzjlno bombo, da so mo
rali nekateri iskati celo zdravni
ško pomoč.

Dne 15. decembra sem se s ško
fom Vovkom udeležil tudi posve
čenja v Mariboru. Bila je huda 
zima. Slovesnost je mirno pote
kla. Posvečevalec je bil škof To
mažič, soposvečevalca pa nadškof 
Ujčič in škof Lach.

Naj bo to majhen pogled v zgo
dovino Cerkve v prvih letih po 
končanj, vojni in hvaležen spo
min dvema slovenskima škofoma, 
ki sta v tistih časih odigrala nad
vse pomembno vlogo vsak v svo
ji škofiji.

(Mohorjev koledar 198G, Celje)
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ANTON NADRAH

KAKO Z MAŠNO DARITVIJO SODELOVATI?

»BOG Ml BO 
DANES GOVORIL«

Pravi odgovor na božjo 
besedo je vera: vera v srcu, 
vera, ki se izraža (udi v 
besedah, zlasti pa vera 
v celotnem življenju.

Ko mašnik odmoli glavno pro
šnjo, Lojze skupaj z drugimi ver
niki sede. Začne se besedno bogo
služje. Ves začetni obred je bil 
priprava src, da bi božji. Seja
lec ne sejal na nerodovitno zem
ljo. Odkar Lojze vsak dan nekaj 
časa vzame v roke sv. .pismo, čuti 
vedno večjo lakoto po neizčrpni 
vsebini te najbolj božje knjige 
na svetu. 'Na najmočnejši način 
govori Bog po tej knjigi prav v 
ibesednem bogoslužju med mašno 
daritvijo. Ko se Lojze odpravlja 
k sv. maši, se večkrat spomini: 
„Bog mi bo danes govoril. Goto

vo ima kakšno besedo prav za
me."

'Zadnje čase je toliko napredo
val,. da že doma pogleda, kakšna 
berila bodo pri sv. maši. Tako pri
de na gostijo božje ibesede kot 
gost, ki je dobro pripravljen. Ve
sel je, 'da je Cerkev po koncilu 
pogrnila večjo in bogatejšo mizo 
božje besede im tako bolj na ši
roko odprla zaklade sv. pisma. V 
treih letih pridejo na vrsto odlič
nejši deli te najvzviišenejše knji
ge.

K besednemu bogoslužju spada
jo svetopisemska berila, spevi med
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berili, pridiga (homilija), izpoved 
vere jn prošnje za vse potrebe.

Zasliši se prodoren, razločen 
Klas fanta, ki bere 1- Iberilo. Bo
žična zorna maša, ki jo je uvedla 
božična vstopna pesem, dobi z be- 
r'li posebno barvitost. Lojzetu o- 
stanejo posebej v spominu bese
de preroka Izaija, ki. sežejo do 
Srca: „Tvoj Itešenik prihaja." Ne 
K1-e samo 'za spomin Jezusovega 
Rojstva, spomin dogodka pred sko- 
raj dva tisoč leti. Jezus prav 
zdaj prihaja, prihaja po božji be- 
Sedi, po zboru vernikov, ki so 
zbrani v njegovem imenu, po du
hovniku, ki je Jezusov vidni pred- 
stavnik. Na najučinkovitejši in 
,)ajpopolinejši način pa bo prišel 
hod podobama kruha in vina. Po 
Prebrani božji besedi se Lojze za

hvali z „Bogu hvala!" Ti dve be
sedi. zanj nista prazni, saj priha
jata iz hvaležnega srca. Prvemu 
iberilu, ki je vedno iz stare zave
ze, če je trojno brainje pri sv. 
maši, sledi pisalm, ki je s prvim 
berilom vsebinsko povezan in je 
sestavni del besednega bogoslu
žja. Odpev in je sestavni del be
sednega bogoslužja. Odpev pri 
zorni, maši „Luč bo svetila nad 
nami: Goispod je rojen," dopol
njuje misel iz prvega berila, ki 
si jo je Lojze posebej zapomnil. 
Kadar pevec psalm poje, se bolj 
vtisne v spomin in ima mnogo 
večjo oznanjevalno moč.

Drugo berilo je Lojzeta usme
rilo v skrivnost odrešenja in na 
zakrament krsta. Jezus je prišel, 
da bi. nas odrešil. Tudi tu je na 
mestu zahvala Bogu z „Bogu hva
la!"

Aleluja spev je pozdrav poveli
čanemu Kristusu, ki prihaja v 
svojem evangeliju. Ta spev dobi 
večjo polnost in moč, če pri pe
tju sodeluje vsa Cerkev.

Evangelij se lepo ujema s pr
vim berilom in ga dopolnjuje. Kar 
je v prvem starozaveznem beri
lu le rahlo nakazano in napove
dano, is e v evangeliju uresničuje. 
Pri evangeliju pridejo ob nede
ljah v treh letih na vrsto evan
gelisti Matej, Marko in Luka, Ja
nez pa se bere zlasti za posebna 
prazniška obdobja.

Branju evangelija izkazujemo 
največje spoštovanje, saj ga mo
re brati le duhovnik ali diakon, 
ki se nanj pripravi s posebno mo
litvijo. Pri evangeliju iz spošto
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vanja vstanemo in se s trojnim 
križem pokrižamo. Na čelu se po
križamo v znamenje, da smo pri
pravljeni božjo besedo z razumom 
sprejeti, na ustnicah v znamenje, 
da jo bomo z govorjenjem širili, 
na srcu pa se pokrižamo v zna
menje, da bomo božjo besedo no
sili v svojem srcu in po njej tu
di živeli. Pri slovesni maši evan
geljsko knjigo iz spoštovanja tu
di pokadimo. Verniki na koncu e- 
vangelija z vzklikom „Hvala te
bi, Kristus!“ priznajo in izpove
do, da je Kristus navzoč in da jim 
govori.

Lojzetu je evangelij o pastir
jih, ki so obiskali novorojeno De
te, pomagal da je tudi on v duhu 
obiskal božje Dete. Bolje: Reše- 
nik sam je Lojzeta obiskal in ga 
razveselil.

Lojzetu nedelja za nedeljo, 
praznik za praznikom božja be
seda poglablja vero, daje hrano 
njegovemu spoznanju iin vsakda
njemu krščanskemu življenju, ga 
na znotraj preoblikuje ter učin
kovito pripravlja na evharistič
no bogoslužje. Zelo mu pomaga, 
da živi s cerkvenim letom, od pr
ve odventne nedeje pa 'do pra
znika Kristusa Kralja na zadnjo 
nedeljo cerkvenega leta.

Duhovnik začne z božično ho- 
milijo.

Homilija, mi smo navajdni le 
na besedo pridiga, je del bogo
služja in ne kak njegov dodatek. 
Svetopisemska beseda je namen
jena za vse čase do konca sveta, 
zato ni in ne' more biti posebej 
prilagojena le našemu času. To

mora napraviti duhovnik s svojo 
razlagalno besedo. Sam se je v 
molitvi in študiju poglobil v sve
topisemska . mašna berila. V po
slušnosti Svetemu Duhu se je do
bro pripravil, zato njegova be
seda ni le navadna človeška be
seda- Po njej govori v notranjo
sti poslušalcev, ki se odprejo Sve
temu Duhu, poveličani Kristus 
sam. Po delovanju Svetega Duha 
beseda zadene človeka od zno
traj, ga poglablja, odvrača od 
vsega slabega in nagiba k dobre
mu, zlasti k ljubezni do Boga in 
vsakega človeka. Kako je homili
ja pomembna, lahko razberemo iz 
dejstva, da jo omenja v najsta
rejšem zapisu obreda mašne da
ritve že sv. Justin v 2. st.

Besede, ki so Lojzeta zadele v 
globino njegovega srca, bodo v 
njem ostale. Odnesel jih bo od 
sv. maše domov, v svet, v življe
nje. čez teden bo ambon njegov0 
srce. Kadar se bo zbral in po
globil, mu bo z ambona njegove
ga srca zazvenela beseda, ue 
vsakdanja, marveč maziljena s 
Svetim Duhom in z njegovo mo
čjo. Tako božja beseda postaje 
beseda življenja, in ga oblikuj0 
ter preoblikuje po vzoru poveliča
nega Kristusa.

Pravi odgovor na božjo besed0 
je vera: vera v srcu, vera, ki s° 
izraža tudi v besedah, zlasti Pa 
vera v celotnem življenju. Lojz°' 
ki je ob božji besedi v srcu idozJ' 
vel poglobitev vere, to vero * 
vsem prepričanjem in ljubezni)0 
tudi z ustnicami izraža. Vsak0 
nedeljo in slovesen praznik, vča



®*h pa tudi ob posebnih slovesnej
ših opravilih, se z .izpovedjo ve
re združi z vsem božjim ljudstvom 
Po svetu.

Mašna veroizpoved je pravza
prav krstna veroizpoved in je 
hila šele pozneje privzeta v sv. 
Mašo. Ker je mašna daritev naj
boljša poživitev krstne vere, je 
veroizpoved med sv. mašo zelo 
utemeljena.. Pomeni ponovno živ
ljenjsko odločitev za troedinega 
Boga in njegove načrte. Je „da“ 
Bogu Očetu in Sinu in Svetemu 
Buihu za vse tisto, kar bo življe
nje prineslo lepega pa tudi manj 
lepega. Vse ,bo Lojze sprejel kot 
har iz božje roke in kot nalogo. 
Tako pomeni veroizpoved pri ma
šni daritvi obnovitev tiste živ
ljenjske odločitve za Boga, ki je 
bila storjena pri. krstu.

Lojzetu so posebno všeč pro
šnje za vse potrebe, ki jih izre
kamo oib koncu besednega bogo
služja. Povezane so z božjo be
sedo in praznikom. V njih prosi
mo za potrebe vesoljne Cerkve, 
za vladajoče in za blagor vsega 
sveta, za trpeče v kateri koli sti
ski in za krajevno občestvo. Te 
prošnje razodevajo, da je mašna 
daritev zelo .blizu vsakdanjemu 
življenju. Ljudstvo s temi pro
šnjami izvršuje inaloge svojega 
duhovništva in prosi za. vse lju
di. ko izgovorjene prošnje sprej
me za svoje s skupnim klicem po 
napovedanih namenih ali s tiho 
molitvijo. Večinoma se te prošnje 
nanašajo na Očeta, včasih pa tudi 
na Kristusa. Nimajo samo p rešil
nega, ampak tudi slavilni namen.

......................................... ....................................... ... ...........................

Božja služabnika škofa Slomšek in Baraga
BOŽJI SLUŽABNIK ANTON 
(MARTIN SLOMŠEK

Rojen je bil leta 1800 na Poni
kvi. Že v bogoslovju je sklenil, da 
bo versko prenovil koroške in šta
jerske Slovence, ki so se utaplja
li v načrtnem ponemčevanju. V 
ta namen se je posvetil širjenju 
dobre slovenske knjige, ustanovil 
je prve slovenske šole ter vzgo
jil celo vrsto dobrih slovenskih 
duhovnikov. Kot škof je prestavil 
škofijski sedež iz sv. Andraža na 
Koroškem v Maribor in s tem tu
di civilnopravno rešil slovenske-
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ga človeka ob severni meji. V svo
ji veliki gorečnosti je ustanovil 
tudi Bratovščino sv. Cirila in Me
toda in tako postal eden prvih 
borcev za zedinjenje Cerkva.

Božja ljubezen je bila vir Slom
škove verske vneme in njegovega 
rodoljubja. Mož globoke in žive 
vere je končal svojo bogato živ
ljenjsko pot leta 1862 v Maribo
ru.

Vsemogočni in usmiljeni Bog, 
daj, da bo tvoj služabnik škof 
Anton Martin povzdignjen na al
tan. saj je tu na zemlji dajal čudo
vit zgled kreposti in gorečnosti, 
ko je neutrudno delal za tvojo 
slavo, rešenje duš in za edinost 
kristjanov; meni pa po njegovi 
priprošnji podeli milost, za kate
ro ponižno prosim. Amen.

BOŽJI SLUŽABNIK FRIDERIK 
IRENEJ BARAGA

Rojen je bil leta 1797 v Mali 
vasi pri Dobrniču. Leta 1830 je 
odšel v Severno Ameriko z željo, 
da bi z Indijanci delil zaklad svo
je globoke vere. Ves prežet s Kri
stusovo ljubeznijo se je trudil, 
da bi odkril svet njihovega duha 
.in srca. Položil je temelje njiho
vi književnosti ter jih naučil mo
liti v njihovem lastnem jeziku. Z 
Indijanci je prestajal vse trdote 
preseljevalnega življenja in se z 
vsemi, močmi boril za njihove te
meljne človečanske pravice.

Mož molitve in zgled svetosti, 
ki ni poznala meja v žrtvah in od
povedih pri razširjanju radostne
ga Oznanila, je zaspal v Gosp0' 
du leta 1869 kot prvi škof v Mar- 
quette-u, prestolnici Michigana.
: -M ; i| lil :'i I !

Vsemogočni Bog, Oče luči, ki 
od tebe pride vsak dober dar i|J1 
ki si, nam v svojem služabniku 
škofu Frideriku Baragu poslal 
tolikega učenika in pastirja, usli
ši naše pobožne molitve in pove
ličaj ga, da bo pred vesoljno sve
to Cerkvijo prištet zveličanim. P° 
Kristusu, našem Gospodu. Ante*-

Molitev Angel Gospodov
Slovenski škofje prosijo vse slo

venske vernike, naj bi bila molitev 
Angel Gospodov vsakdanja družinska 
molitev. Priporočajo tudi, naj bi ved
no dodali še očenaš in zdravamarij0 
za umirajoče, za srečno zadnjo uro 
in za duše v vicah.
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Anton Stres

Zakaj naj bi šel na duhovne vaje ?
Ljudje ne živimo samo od kru

ha, od telesne hrane in drugih 
gmotnih dobrin, ampak tudi od 
svojih vzorov, vrednot, ciljev jjn 
hrepenenj. V svetopisemski go- 
vor;ci pomeni, to, da živimo iz 
Svojega srca. Iz njega prihajajo 
•'ajbolj osebne in odločilne pobu
de za naše ravnanje, če pravi 
Gospod Jezus, da prihajajo iz sr- 
ca slabi, nameni in celo uboji ter 
Prešuštva (Mt 15, 19), velja ena
ko tudi za dobre namene in za 
Plemenite življenjske pobude. Sve
tu pismo govori o srcu kot sredi
šču naše osebnosti; iz njega ne 
'zvirajo samo naša čustva, tem- 
več tudi zavestni nameni in kon

čno vsa naša življenjska usmer
jenost. Poziv k spremenjen ju sr
ca, k njegovi obnovitvi je torej 
tudi poziv k preusmeritvi celot
nega življenja. To pa navadno 
skušamo storiti v duhovnih vajah. 
Hočemo se dati prevzeti od bož
jega Duha in se znova ogreti za 
Jezusova življenjska vodila. Ne
kega dne nujno opazimo, da je 
naša prvotna gorečnost opešala. 
Od kod prihaja to, da naša go
rečnost peša? Kaj nas pravzaprav 
utruja, da potrebujemo osvežitve 
in duhovne poglobitve?

Krščansko življenje je duhov
ni boj. Sicer je že življenje boj, 
in sicer z najrazličnejših pogle
dov. Izvor tega nenehnega boje
vanja je dejstvo, da smo krhka 
in ranljiva živa bitja, da se le s 
težavo ohranjamo pri življenju in 
zdravju, da pa kljub temu drsi
mo proti neizbežni smrti. Zato se 
ogibljemo nevarnosti in oprijem- 
ljemo mnogih — resničnih ali 
zgolj varljivih — opor, s kateri
mi se upamo utrditi v bivanju. 
Gre torej samo za to, da se opre
mo na to, kar drži, in ne na to, 
kar se samo podira. Vsak izmed 
nas bi moral biti pameten mož, ki 
zna hišo postaviti na skalo in ne 
na pesek (Mt 7, 24-27).

Nekako nagonsko ali podzavest
no se bojujemo za obstanek, ven
dar to ne zadostuje. Naši čuti ni
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so zanesljivo vodilo. Krmilo mo
ra vzeti v roke naša pamet, ra
zum in volja. Ta mora krmariti 
ne samo proti zunanjemu nasprot
nemu toku, temveč velikokrat tu
di proti nerazsodnim teženjem 
lastne narave: človek mi popolno
ma poenoteno bitje. Poganjajo 
ga nasprotujoče si sile. Kdo se 
ne bi strinjal z apostolom Pav
lom, ko pravi: ..Veselim se nam
reč božje postave po notranjem 
človeku, vidim pa v svojih udih 
drugo postavo, ki nasprotuje po
stavi mojega duha in me usužnju- 
je postavi greha, ki je v mojih 
udih" (Rimij 7, 22-23). V duhov
nih vajah skuša napraviti človek 
v svoji notranjosti vsaj malo več 
reda, postaviti stvari 'na pravo 
mesto, podrediti upravičene želje 
še bolj upravičenim in se tako 
kot urejena osebnost za korak 
bolj približati duhovni zrelosti. 
Tudi sredi najbolj .razgibanega, 
močnega in silovitega življenjske
ga zanosa in delavnosti so potreb
ni trenutki zbranosti, da človek 
preveri, ali je še na poti, ki ne
kam pelje, ali pa zgolj križari po 
širinah življenja ter ga zaprav
lja.

Naša splošna, notranja člove
ška nepoenotenost in neurejenost 
zahteva trenutke premisleka in 
zbranosti.

Če človek živi vedno bolj do
sledno življenje, ga to napolni 
z mirom, notranjo gotovostjo in 
srečo. Življenjska nedoslednost 
pa vodi v nemir, vse večjo nego
tovost in nezadovoljstvo. „V mi
selnosti umirjenega, nravno pre

čiščenega moža na najdeš gnojnih 
uljes, ne odprtih ne podkožnih. 
Tudi mu usoda ne pretrga živ
ljenja, preden je dopolnjeno, da bi 
bil podoben, rekel bi, igralcu, ki 
odhaja z odra, preden je doigral 
svojo vlogo. V njegovem značaju 
ni nič suženjskega ine lišpanega, 
nič nadležnega ne odljudnega, ni- 
kake nesamostojnosti, ne zahrbt
nosti," pravi stoik cesar Mark 
Avrelij.

Naša življenjska neurejenost pa 
ne prihaja samo iz naše notra
njosti, četudi smo, kot pravi ve
liki I. Kant, narejeni iz kr.iven- 
častega lesa. Vpliv okolja je tako 
močan, obenem pa velikokrat ta
ko neopazen, da ga težko ocenju
jemo. Naše družbeno in kulturno 
okolje ni enotno. Srečujemo se z 
zelo različnimi pogledi na življe
nje. To je še posebno značilno 
za naše sodobno kulturno in ci
vilizacijsko stanje. Ni več tistih 
časov, ko se ljudje enega naroda 
ali prebivalci ene pokrajine mi
slili in čutili enako, se ogrevali 
za iste skupne vrednote in imeli 
enake nazore o svetu in človeškem 
življenju. Danes živimo v tako 
imenovani pluralistični družbi- 
kjer se srečuje zelo mnogo raz
ličnih nazorov in kjer vemo, da 
so drugod po svetu spet drugi 
ljudje, ki še bolj drugače misli' 
jo in čutijo in živijo kot mii Ob 
tem se človeku nujno sproži mi' 
sel, da se spričo tako različnih 
nazorov ne da priti do čiste re
snice, do prave, absolutne vred
note. Kaj je na koncu koncev res, 
kaj je prav, ko eni trdijo tako,
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drug.ii drugače? Ali mirna vsakdo 
Po svoje prav? če pa ima vsak
do po svoje prav, nima nihče po
polnoma prav. Vse je relativno. 
Če pa je vse relativno, se ne spla
ča za nič do 'konca žrtvovati, ni
čemur se popolnoma posvetiti im 
Predati, pa tudi ničemur se do 
konca odpovedati. Največja ne
varnost duhovnosti našega časa 
je relativizem in. iz njega izvira
joči cinizem.

Tej 'nevarnosti se lahko upre
jo le tako, da poglobimo svoje 
'krščansko prepričanje, predvsem 
Pa da poživimo svoje izkustvo kr
ščanskega življenja. Doživljati 
JPoramo, „kako nas naš Bog re
šuje". Uvideti moramo svojevrst- 
uost 'krščanskega nazora, še bolj 
Pa krščanskega življenja, uvideti

smisel, ki ga krščanstvo daje živ
ljenju. Pred relativizmom se ne 
moremo ubraniti s popuščanjem v 
krščanski zvestobi ali z iskanjem 
kakšne -sinteze med krščanstvom 
in drugimi nazori. Vrniti se je 
treba 'k „prvotni ljubezni". Samo 
če bomo od blizu doživeli veli
čino in ves človečanski pomen 
nauka in življenja Gospoda Je
zusa Kristusa, bomo spoznali, da 
je to ..absolutna religija", da je 
takšno življenje tako, da onstran 
njena ni mogoče nič večjega, da 
ima samo On „besedo večnega 
življenja" in da torej inimamo iti 
nikamor drugam (Jan ti, ti8). Sre
di sodobne mešanice nazorov in 
mnenj se lahko obvarujemo pred 
relativizmom, skepticizmom in ci
nizmom samo s podvojeno zvesto
bo, poglobljeno zavestjo in oseb
nim prepričanjem o tem, za kaj 
gre v krščanski veri in odreše
nju, ki ga v tej veri dosegamo.

V sodobnem svetu pa ini v ne
varnosti samo posameznik, ampak 
prinaša ta svet svojevrstno ne
varnost za vse krščansko obče
stvo. Skoraj čez noč in dokaj 'ne
pripravljeni smo se kristjani zna
šli v manjšini. Pri tem ne gre 
za statistično, številčno manjši
no. Po številu pripadnikov Cerkve 
smo mogoče celo v večini. Kljub 
temu pa smo v manjšini glede na 
pliv, veljavo im težo, ki jo ima 
naša vera pri urejanju naših živ
ljenjskih, zasebnih in družbenih 
zadev. Saj se celo sami lahko 
vsak dan zasačimo, kako »never
no" urejujemo svoje življenje. 
Koliko življenjskih zadev ureju
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jemo, kot da 'ne bi bili kristjani, 
kot 'da bi več ne verovali v te
meljna stališča naše vere! V nas 
samih je kristjan v manjšini.

Biti v manjšini na svetu mi sa
mo po sebi nič nenormalnega, če 
'opozarjam na to stanje, me ne 
preveva nobena kleri/kalistična že
lja po močni, vplivni bogati in 
oblastni Cerkvi, po Cerkvi, ki bi 
tesno sodelovala s kakršno koli 
oblastjo in za povračilo uživala 
družbene privilegije. Jezus je 
svojim učencem zelo jasno in raz
ločno napovedal, da bodo sredi 
tega sveta vedno v manjšini. Po 
komaj končanem ,,'konsta'n tin
skem" obdobju Cerkve se s to re
snico verjetno še nismo dovolj 
sprijaznili,. Vendar pa Gospod ni 
obljubljal svojim učencem gospo
dovanja, temveč jih je priprav
ljal na to, da ne bodo priznana 
in vplivna večina, ampak manjši
na, ki se mora pripraviti celo na 
preganjanje, zapostavljanje in 
prezir, če pa je Gospod na to opo
zarjal, pomeni, da biti manjšina 
ne samo ni prijetno, ker ne pri
ja človeškemu napuhu ali vsaj 
normal-nemu teženju po družbeni 
priznanosti, ampak da je manjši
na izpostavljena posebnim duhov
nim nevarnostim. Gre namreč za 
to, da manjšina vedno niha med 
dvema skrajnostima, od katerih 
je vsaka duhovno popačenje.

Z ene strani se skupina, ki je 
v manjšimi, rada zapira vase. Za
pre se v svoj geto, tako da živi lo
čeno od drugih ljudi. To je lahko 
včasih za skupino celo koristno. 
Židje so se na Zahodu zapirali

v svoje četrti in tam živeli svoje 
življenje. Zaradi tega pa so se 
ohraniili, obvarovali svojo oseb
nost, svoje tradicije in običaje in 
se obdržali, da se niso v nena
klonjenem okolju izgubili ter se z 
njim stopili. Zapreti se v geto je 
naravna reakcija samoobrambe, 
ki je ne poznajo samo skupine, 
ampak tudi vsak posameznik. Ko 
se čutimo od okolja ogroženi, se 
navadno popolnoma samohotno 
zapremo vase, do okolja pa po
stanemo nezaupljivi in celo naje
ženi. Posledice pa so lahko zelo 
škodljive, človek ali skupina iz
gubi z okoljem ves stik, postane 
neživljenjska, zaostala in zasta
rela, zato svojemu okolju ne mo
re nič več dati. Jezus ni. kaj ta
kega nikoli priporočal, če bi naj 
bi;li njegovi učenci luč sveta ali 
pa sol zemlje, je jasno, da ne 
smejo ostati pod mernikom, za
prti vase. Bit.ii morajo v svetu, 
četudi niso od sveta.

Prav to, postati od sveta, pa je 
tista druga skrajnost, ki nevar
no grozi vsaki skupini ki se čuti, 
da je v manjšini, pa tega dej
stva ne zmore pravilno sprejeti in 
prenašati. Okolju se prilagaja ta
ko zelo, da izgubi svojo lastne 
podobo, če kristjan postaja od 
sveta, se odreka vsemu, kar ga 
zaznamuje kot kristjana im ga od 
drugih po svoje tudi ‘loči. Posa
meznik ali skupina izgubi svojo 
identičnost, pravimo. Ne vesta 
več, kaj sta in ali ima še sploh 
smisel biti kaj drugega kot oko
lje. Okolju ne more nič več dati- 
Kapitulacija pred svetom ni ni*
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koli povečala ugleda kristjanov. 
Kristjane, ki so se pred svelom 
vdali, hvalijo le tisti, ki jim je 
takšna vdaja všeč, vendar se za
radi tega h krščanstvu ne bodo 
nikoli spreobrnili. Kdo bi se le 
vkrcal na ladjo, ki jo tisti, ki so 
že m a njej, zaničljivo in nezaup
ljivo zapuščajo? Z nezvestobo kr
ščanskim vzorom ne moremo na
redi i krščanstva privlačnega.

Gre torej za to, da med tema 
omenjenima skrajnostma izbere
mo tretjo pot, ki je gotovo najte
žja. Niti geto niti kapitulacija, 
ampak vesela, ponosna, hvaležna 
‘n zdravo samozavestna zvestoba. 
V geto in v kapitulacijo pripelje 
Prej ali slej občutek manjvred
nosti. Ne da bi šli v novo nasprot
je, ki ne bi bilo nič manj pogub
no in nezdravo, v ošabnost im ob
čutek večvrednosti, se moramo 
skrbno izogibati zakompleksirano- 
sti in občutka manjvrednosti, ker 
smo kristjani. Pravo mero dose
žemo, če uvidimo vse možnosti in 
Perspektive, ki so nam z našo ve
ro, s krstom in z obljubo Duha 
odprte. Prevevati nas mora veli
ka .hvaležnost in veselje nad tem, 
kar smo: da smo rojeni im kršče
ni in da smemo biti kristjani.

Vera in poklic, ki iz nje izhaja, 
za nas ni breme ali neprijetna 
obveznost. Tudi) to lahko včasih 
postane, kajti ne zmoremo še ta
ko globoko živeti iz Duha, da bi 
zvestoba Gospodu ne zahtevala 
nobenega napora in da bi. se ne 
bilo treba k njej prisiliti. Vendar 
pa to breme mi v ospredju, ta „ja
rem je sladek in breme lahko" 
(Mt 11, 30). Osnovna poteza na
šega življenja v veri je zavest ve
like milosti in obdarovanosti, jz 
česar izvirajo hvaležnost, obču
dovanje, začudenje in a d tem, „kar 
je Gospod storil za nas" in že
lja, izkazati se vsaj malo vredne 
lega daru. 'Sledijo še veselje, mir, 
potrpežljivost in zvestoba. Do te
ga se je treba vedno znova do
kopati, če nam na primer kaj raz
dane notranjo ubranost, če pa je 
kakšna priložnost, ko naj človek 
znova uzre in si prikliče v zavest 
ter spomin zgodovino odrešenja in 
svojo poklicanost ter obdarovam''181 
v njej, so to duhovne vaje. Na
polniti, nas morajo z veselo samo
zavestjo, s ponižnostjo in pono
som hkrati, s hvaležnostjo itn 
vzhičenostjo nad božjim darom 
odrešenja: odrešenja sveta in na
šega lastnega.

zakaj gremo na duhovne vaje?

Duhovne vaje mi pomagajo spoznati samega sebe, utrjujejo mi 
vero in mi jo poglabljajo, pomagajo mi poduhoviti življenje, lajšajo 
mi hojo za Kristusom in izpolnjevanje božjih zapovedi, zlasti še onih, 
ki nam jih nalagata ljubezen do Boga im. do bližnjega.

Stane Hafner
Na duhovnih vajah, kakršnih smo vajeni mi, je človek sam s
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svojim Bogom. V samoti in tihoti se poglobim vase in začnem spo
znavati sebe, svoje težave, napake in pomanjkljivosti.

Na duhovne vaje grem, da pregledam svoje življenje, popravim, 
kar je bilo narobe, in dobim miovega navdušenja za prihodnost. Tudi 
odrasli in zreli možje se moramo vsaj' enkrat na leto ustaviti, pregle
dati, če gremo v pravo smer in če je potrebno preusmeriti svoje živ
ljenje, da ne bomo zgrešili cilja, h kateremu smo namenjeni.

Janez Jereb

To je čas, ki je samo meni in Bogu posvečen, čas, kjer se odpo
čijem duhovno, tudi telesno, od vsakdanjega vrenja zunanjega sve
ta, ki tako zametuje resnost in otežkoča duhovno zbranost. V tišini 
in miru premislim svoje življenje, izprašim svojo notranjost vsega 
slabega; premislim, kateri je namen mojega življenja in se duhovno 
opomorem za nadaljnje življenje.

Kadar zapustim zavod duhovnih vaj, sem potem vedno vesel, da 
sem imel voljo udeležiti se jiih in uživati sadove za borbo v bodočnosti.

Zato priporočam vsakemu, da bi bil deležen teh sadov duhovnih 
vaj, ki bi osrečil samega sebe in še svojo okolico.

Ivan Mele

Živimo v vrvežu zmedenih časov in razkropljeni po širni Argen
tini ob ljudeh, ki se ljubijo in sovražijo, ki znajo odpuščati in so 
zakrknjeni. Vse to vpliva tudi na nas.

Da najde pravo pot do resnice življenja in ker človek mnogo
krat oslabi, mu je potrebna opora. Zato so duhovne vaje velika pomoč 
za življenje!

Jože Repovž

Zdi se mi, da se Bog enkrat na leto še posebej skloni z veliko 
ljubeznijo do nas. Dodeli nam milost, da si sredi vsakdanjega, večkrat 
poplitvenega življenja zaželimo notranje zbranosti. Povabi vsakega 
posebej. Nikogar ne prezre. V svetlih dneh duhovnih vaj nam daje 
namreč spoznati, da je le eno potrebno. Brez tega edinega je vse 
ostalo nesmisel.

Marjan Schiffrer

Duhovne vaje so čas izrednih milosti, kjer v miru in zbranosti 
premišljujemo in se pogovarjamo z Bogom.

So dnevi, ko s pomočjo božje milosti najdemo pravi odnos do 
Boga in do bližnjega. V tem pa je končno vse krščanstvo in svetost-

S pomočjo Svetega Duha in lastnim prizadevanjem zmoremo iz
polniti božjo voljo ter biti zgledni kristjani v vsakdanjem življenju.

Jože šeme
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Marijina prikazovanja - 
znamenje našega časa

Pogovor s kardinalom Jožefom Ratzingerjem

Prefekt vatikanske kongregacije 
verski nauk kardinal dr. Jožef 

Ratzinger je poleti 1984 v Brixnu 
obširno govoril z znanim italijanskim 
časnikarjem Viktorjem Messorijem. 
^daj je izid teh pogovorov že v več 
svetovnih jezikih dostopen. Iz te 
knjige so naslednja na dogajanja v 
Medjugorju nanašajoča se mesta:

Dobro je znano, da vas Medju- 
2°rje v Jugoslaviji zaradi po
novnih ..prikazovanj" stoji v sre
dišču svetovne javnosti; naj so 
Prikazovanja že resnična ali ne, 
Pritegnila so že milijone romar
jev, a tudi. vodijo do obžalovanja 
vredih sporov med frančiškani, 
ki župnijo vodijo, in med krajev
nim škofom. Je mogoče pričako- 
vatj od kongregacije za verski 
nauk, najvišje instance v tej stva- 
ri. pojasnjevalno besedo, razum
ljivo da s papeževo odobritvijo, 
Potrebno za vsak njen dokument?

Ratzinger: „Na tem področju 
je bolj Ikot kdaj potrpljenje nače- 
'o politike naše kongregacije. No- 
oeno prikazovanje ni za verova
nje neobhodno potrebno. Razodet
je z Jezusom Kristusom zaklju
čeno. On je Razodetje. Vendar pa 
orez dvoma ne moremo Boga ovi- 
raD", da v ta naš čas govori po

navadnih osebah in tudi po izred
nih znamenjih, ki kažejo na ne
zadostnosti |po racionalizmu in po
zitivizmu označevanih kultur, ki 
nas obvladujejo. Prikazovanja, ki 
jih je Cerkev uradno priznala 
— predvsem Lurd in nato Fatima 
—, imajo svoje jasno določeno 
mesto v irazvoju cerkvenega živ
ljenja zadnjega stoletja. Kažejo 
med drugim, da razodetje — če
ravno je enkratno, zaključeno in 
torej nepresežno — ni kaj mrtve
ga, (ampak je živo in vitalno. V 
ostalem >— ne oziraje se najprej 
na Medjugorje, ker se zadeva še 
raziskuje in zato o tem ne morem 
izreči nikakršne godbe — je eno 
od znamenj našega časa, da se 
kopičijo poročila o »Marijinih 
prikazovanjih". Ustrezna poroči
la prihajajo na naš disciplinami 
oddelek npr. tudi iz Afrike in iz 
drugih kontinentov."

Toda, vprašam, na katere dru
ge kriterije razen potrpljenja in 
previdnosti se spričo kopičenja 
teh dejstev naslanja kongregaci
ja v svojem presojanju?

Ratzinger: „Eden naših krite
rijev je, da vidik resnične ali 
domnevane ,nadnaravnosti‘ pri
kazovanja ločujemo od onega nje
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govih duhovnih sadov. Romanja 
nekdanjega krščanstva so se osre
dotoči^ pogostoma na kraje, nad 
katerimi! bi bil naš moderni kri
tični duh marsikdaj ves iz sebe, 
ravno glede tega, kar zadava 
.znanstveno pravilnost: tradicije, 
ki se navezuje nanj. To ne ovira, 
da so ti kraji bili za življenje

krščanskega ljudstva plodoviti, 
zveličavni in važni. Problem ni 
tako ze o s strani moderne super- 
kritike (ta v ostalem vodi v novo 
obliko .vernosti), marveč obstaja 
v vrednotenju živosti in pravo
vernosti verskega življenja, ki se 
oblikuje in razvija okoli teh kra
jev."

Medjugorje
24. junija je preteklo 5 let, od

kar se v Medjugorju, Hercegovina, 
Jugoslavija, dogajajo domnevna Ma
rijina prikazovanja. Glede teh do
gajanj se Cerkev uradno še ni iz
javila, pač pa je imenovala komisijo, 
ki te dogodke natančno preiskuje. 
Cerkev je v podobnih primerih sil
no previdna in zadržana. Zato o teh 
domnevnih prikazovanjih v naši re
viji doslej nismo hoteli večkrat pi
sati. Priobčili smo le ponatis članka 
Alojza Rebula iz tržaške Mladike in 
potem še članek Božidarja, Finka in 
pa občasna kratka opozorila jugo
slovanskih škofov. V svetu so pa ta 
dogajanja že vsa ta leta široko od
mevala, pisali so o njih listi in revi
je in v več jezikih so izšle že tudi 
knjige. V slovenščini sta do leto
šnjega leta, kolikor je nam znano, 
izšli dve knjigi: pri Mohorjevi druž
bi v Celovcu ..Kraljica miru“ Marije 
Hvala leta 1984 (283 str.) in pa ,.Ma
rijin klic" v Ljubljani istega leta. 
Kot avtor je označen H. M., kot iz
dajatelji pa Prijatelji Medjugorja. Le' 
tos pa je Mohorjeva družba v Ce

lovcu izdala knjigo ,,Medjugorje" 
(poročila - slike - dokumenti, skoraj 
100 strani;) besedilo: Franz Hummer, 
Ignac Domej; slike: Christian Jung' 
vvirth, Maks Domej) in brošuro „Ma- 
rijina sporočila, — Medjugorje" (36 
str.).

V teh letih je v Medjugorje ro- 
mao nad 4 milijone vernikov iz Ju
goslavije in drugih evropskih dežel- 
Menimo, da imajo bralci naše revi
je upravičeno zanimanje glede teh 
dogajanj, zato jim bomo v tej iu 
naslednjih številkah DŽ nudili v ved
nost nekaj člankov iz knjige „Me- 
djugorje" (Celovec 1986), čeprav se 
nočemo s tem opredeljevati glede 
resničnosti domnevnih prikazovanj iB 
prepuščamo in pričakujemo uradno 
sodbo vodstvu katoliške Cerkve. — 
Uredništvo DŽ.

Nekoč je cesar Franc Jožef pi* 
dišeče vino planote blizu Mostar
ja, „žilavko“; vrsta grozdja, k1 
jo v Hercegovini sicer sade in 
obirajo že od rimske dobe. L. 13^3 
omenja bosanski kralj Tvrdko 
vino v sloviti listini čitluk. Pred 
natanko sto leti (1886) je cesar' 
ski dunajski dvor ustanovil kb>'

412



ralno mesto za vino ter je tej 
Ustanovi, v Mostarju naklonil iz
ključno pravico dobavljanja dvo- 
ru. Idealno podnebje, kamnita in 
2 apnom bogata tla 'so dajala vi
nu njegove izvrstne lastnosti, nič 
nianj pa prijazno, gostoljubno 
ljudstvo, ki v potu in solzalh leto

za letom oskrbuje vinograde vse 
do trgatve. Vino in tobak sta na
sploh poglavitni sad njihovega 
vztrajnega dela. In to že skozi 
stoletja. Zgodovinsko razvojno pot 
te pokrajine označujejo politični 
boji, dramatične' in krvave nape
tosti ter čudovito vztrajanje kr
ščanskih oblik in kultur kljub 
turškemu gospostvu.

Danes daje župnija Medjugorje 
drugačne sadove, ležeča v srcu 
tega nekoč tako bojevitega koščka 
balkanske zemlje: sadove Duha, 
molitve in pokore. Marija se ra
zodeva od junija 1981 preprostim 
mladim ljudem kot Kraljica miru. 
Okoli 4 milijone ljudi raznih kr
ščanskih konfesjj in raznih ver 
je od tedaj potovalo na ta kraj 
prikazovanj. Veletok romarjev z 
vsega sveta — brez vodstva in 
propagande — pa se zdi, da stal
no raste. V adventu 1985 sreča
nja z božjo Materjo še vedno tra
jajo. Katoliška Cerkev še ni iz
rekla svoje sodbe. Preko škofov
ske komisije opazuje dogajanja v 
Medjugorju in okrog njega, če
prav že vnaprej sprejemamo sta
lišče komisije (ki ga zaenkrat še 
ni), smo mnenja, da potrebujejo 
ljudje, ki se zanimajo za Medju
gorje, že danes izčrpno in uteme
ljeno informacijo o tem pojavu. 
Medjugorje je postalo v najkraj
šem času svetovni fenomen. Hr
vaški eksegeit prof. Rupčič, ki o- 
pazuje dogajanja od začetka Ma
rijinih prikazovanj in je bil pre
jel od predsednika jugoslovanske 
škofovske konference kardinala 
Kuhariča nalogo, da poroča in
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obvešča, takole povzema svoje za
časne zaključke pozno jeseni 
1985: „Medjugorje je nenehni po
ziv in hkrati ponudba božanskega 
življenja in miru po veri, spreo
brnjenju in molitvi, z nepredvid
ljivimi posledicami za Cerkev in 
ves svet."

»Svetovni fenomen"

Ljudje prihajajo in odhajajo. 
Tudi v Medjugorje. Te dni je pri
šel tja nov dušni pastir, znani 
hrvaški teolog in ekseget p. dr. 
Ivah Dugandžič. V pogovoru se 
je zelo jasno izjavil o »svetovnem 
fenomenu Medjugorje". V vinski 
kleti gostoljubnega medjugorske- 
ga župnišča, v katero smo se za
tekli zaradi prijetnega hladu in 
tišine ter odmaknjenosti, je v pov
zetku dejal: »Bilo je novozavezno 
oznanilo o spreobrnitvi in miru. 
Iz tega se je razvila potreba po
glabljanja zakramentalnega živ
ljenja, potreba po postu in mo
litvi... Zanimivo je, da so verni
ki to oznanilo, dasi zahtevno, radi 
sprejeli in uresničili." Jasne so 
njegove izjave tudi glede na od
govorno vlogo krajevnega škofa 
Za niča v Mostarju. P. Ivan me
ni: »Pred vso svetovno javnostjo 
mora izreči svojo sodbo, saj je 
Medjugorje že zdavnaj postalo 
svetovni fenomen."

15. septembra 1985 smo priso
stvovali tradicionalnemu romanju 
ob prazniku »povišanja svetega 
križa". 1550 let po posvetitvi Kon
stantinove bazilike v Jeruzalemu 
(13. septembra 335) prihaja sto-

tisoč ljudi v Medjugorje, da po
častijo Kristusa, Križanega. V 
Vstopnem spevu praznične maše 
je rečeno: »Ponosni smo zaradi 
križa našega Gospoda Jezusa Kri
stusa. V njem nam je prišlo zve
ličanje, vstanjenje in življenje. 
Po njem smo bili odrešeni in o- 
svobojeni." Ti stavki iz pisma Ga- 
lačanom nam kažejo tisto resni
co, ki jo v Medjugorju umevajo 
in žive.

Kaj vemo o prikazovanjih?

Prikazovanja so načelno možna 
in v tradiciji katoliške Cerkve 
vedno znova potrjena. Prikazova
nja pa hkrati niso nikakršna no
va razodetja! Pomenijo prej no
vo vzpodbudo za to, kar že ima
mo. Drugače izraženo: nalogo i' 
mamo in jo poznamo. Najdemo j° 
že v evangeliju: »Spreobrnite se, 
postite se in molite — kajti bo
žje kraljestvo je blizu!" To je na
ša načelna, temeljna in — kot 
menim — tudi edina naloga. Pri
kazovanja v Medjugorju so le no
va spodbuda k temu. So nov klic 
—r- s strani Matere. V podobi po
vedano: mati govori otroku
,Piši sestavek!' To ni nova nalo
ga, ampak ona, ki jo je dobil v 
šoli. Tako je tudi v Medjugorju! 
Nikakršna skrivnost ni v tem, da 
so nekateri malo razočarani spri
čo tega. Pričakovali so nekaj po
vsem novega. To pa je bila neute
meljena nada — kajti česa povscu1 
novega ni mogoče pričakovati- 
Prikazovanja božje Matere so na
sprotno nadaljnja vzpodbuda za
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to, kar pravzaprav poznamo že 
skoro 2000 let.

Kaj ,se .pravzaprav dogaja 
v Medjugorju?

24. junija 1981 ob 18.45 uri so 
mladinci prvič videli božjo Mater. 
Najprej 80 vsi reagirali prestra
šeno. Ivan npr. se je po videnju 
Zaprl v svojo sobo in ni mogel 
spati. Šele v jutranjih urah je 
staršem priznal, da je tudi on vi
del Marijo. Drugi vidci so na
sprotno že istega večera poroča
li o dogodkih. Z naglico vetra se 
je vest raznesla med okoliške pre
bivalce: drugega dne so mladi — 
sledeč notranji sili — kot pravi
jo, šli. isto pot. Prvi kakor tudi 
drugi večer je videlo Marijo šest 
otrok, ki pa niso bili obakrat isti. 
Dva od prvih šestih vidcev drugi 
večer nista imela videnja. Zato 
Pa sta se vidcem pridružila dva 
nova: Marija in Jakov.

Vicka, Ivanka, Mirjana, Ivan, 
barija .in Jakov, ki so videli bož
jo Mater drugi dan, so postali 
stalni vidci.

Tretji dan se je zbralo na .hri
bu Podbrdo več ljudi. Vidci so z 
ljudstvom molili rožni venec in 
sedem očenašev, sedem zdrava- 
Dj in sedem slava Očetu. V.icka 
je imela po nasvetu starejših lju
di iz vasi s sebioj blagoslovljeno 
v°do ,in z njo je med prikazova
nem poškropila Marijo z bese
dami: „Ako si Marija, ostani z 
**ami, ako nisj, pojdi!“ Pri teh 
besedah se je Mati božja nasme
hnila, kakor da ji je ljubo, da lah

ko na ta način potrdi njihovo ve
ro v njeno resnično navzočnost.

Ta dan je Mirjana med vide
njem vprašala lepo Gospo, kako ji 
je ime, nakar ji je le-ta odgovo
rila: ..Blažena Devica Marija
sem."

Istega dne je vidkinja Marija, 
ko se je vračala s Podbrda, še en
krat ugledala božjo Mater, za ka
tero je bilo opaziti velik, temen 
križ, brez Križanega. Mati božja 
je govorila: „Mir, mir, mir jn sa
mo mir!" Nato je med jokom dva
krat ponovila: „Mir mora zavla
dati med Bogom in človekom, pa 
tudi med ljudmi!"

Vidci pripovedujejo: „Marija
je čudovito lepa, oblečena je v 
srebrnosivo dolgo obleko in sto
ji. na oblaku, ki ji zakriva noge. 
Bel pajčolan ji pokriva glavo in 
sega do tal. Okrog glave se vidi 
krona iz zvezd. Marijine oči so 
svetlo modre, obrvi črne, lica ro
žnata in .izpod pajčolana ji uha
jajo črni kodri. Govori z milim 
glasom, navadne moči. Zvena 
glasu ni mogoče opisati. Še inaj- 
bolj spominja na pozvanjanje zvo
nov."

Kako vidijo Marijo?
Marijo vidijo tri-dimenzional- 

no, tj. tako, kakor vidimo mi drug 
drugega, čeravno so mladinci da
jali natančne podatke, se doslej 
ni posrečilo nobenemu umetniku, 
da bi natančno zadel njeno po
dobo in barvne odtenke. Vidci tr
de, da vidijo srednje visoko ženo
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nekako 20 let. Po njihovih podat
kih govori, tiho in hrvaški jezik.

Prve vizije so bile >na Ihri-bu 
blizu vasi Bijakoviči, nato v sta
novanjskih hišah in končno v 
stranski kapeli župnijske cerkve. 
Od Velike noči 1985 naprej so pri
kazovanja v eni od sob župnišča. 
Vizije so pogosto trajale kakih 
štirideset minut. Vidci to vseka
kor doživljajo enako dolgo kot 
pozneje, ko so vizije trajale le 
eno do tri minute. V trenutku vi
denja ne zaznavajo časa. Ne ve
do pa tudi. nič o tem, kar se o- 
krog njih godi. Tudi prostor iz
gubi zanje vsakršen pomen. So 
kot nekje drugje, in so vendar 
sredi med nami!

Čudeži in ozdravljenja
Tistega večera, ko je Marija 

rekla vidcem: »Kraljica miru
sem", pravijo mnogi ljudje, da 
so videli na nebu napis „Mir“. 
Številni domačini in romarji so 
2. avgusta 1981 doživeli sončni 
čudež. Ta čudež, podoben kot v 
Fatimi, izpričuje ]50 ljudi. Do
živeli so ga na hribu. Mnogi lju
dje so nam medtem povedali, da 
tu in tam pri križu na hribu ni 
videti prečnega tramu. Pravijo 
nam, da takrat vidijo le navpič
ni tram, in ta postane bel. Mno
gi romarji so dalje poročali, da 
so olb sončnem zatonu videli dru
ga svetlobna znamenja... 0-
zdravljenj ljudi je do zdaj javlje
nih okrog 500. Ljudje pridejo v 
župnišče in javijo: »Prejel sem to 
ali ono milost." »Bil sem bo

lan..., med molitvijo in postom 
pa sem ozdravel." Dušni pastirji 
zabeležujejo primere in v tej zve
zi prosijo tudi ustreznih podlag 
in dokumentov. Zdravniška komi
sija naj bi ta ozdravljenja v da
nem trenutku raziskala. Gotovo 
pri tem ne bo šlo vedno za čude
že, ki bi jih kot take Cerkev po
trdila. Toda to tudi ni važno. Va
žno je le, da Marija postavi zna
menje vere! Ne verujemo zato, 
da 'bomo ozdravjeni; verujemo, in 
zato lahko nastopi ozdravljenje. 
Vsa ta znamenja so pomembna za 
vero kot tako, neglede na trenut
ne in na zunaj vidne posledice'.

Simpozij ob 400-letnici 
Trubarjeve slnrti

14. in 15. maja je bil v dvorani 
Teološke fakultete v Ljubljani znan
stveni simpozij, ki sta ga, pripravila 
Teološka fakulteta in Inštitut za zgo
dovino Cerkve. Predavali so: dr.
France M. Dolinar, Od reforme do 
reformacije; p. dr. Metod Benediki 
Izhodišča in nameni Trubarjevega
delovana; dr. France Rozman, Ka
ko je Trubar prevajal Sveto pism° 
nove zaveze in vrednost njegovega 
prevoda; dr. Marijan Peklaj, Pomen 
Trubarjevega prevajanja Svetega P*' 
srna; dr. France Oražem, Anali29 
Trubarjevih pesmi pod kerigmatič' 
nim duhovnim vidikom; dr. Alojzi 
Snoj, Osnovni dejavniki kateheze v 
katekizmih Primoža Trubarja; dr. 
Jože Rajhman, Ozadje Trubarjeve 
Cerkovne ordninge. Gledališki igrft' 
lec Dare Ulaga je recitiral Trubar
jeva besedila.
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Pogovor kristjana z Bogom
Kristjan se duhovno srečuje z 

Bogom in se utrjuje v življenju 
z njim ne le v zakramentih, am
pak tudi z branjem in posluša
njem božje besede, s premišlje
vanjem in z molitvijo ter z delom 
in prizadevanjem v službi dru
gih.

Molitev je pogovor človeka z 
Bogom, prvi odgovor na božje da
rove, in spremlja kristjana vse 
življenje. V duhovnem življenju 
človek sam brez stalne pomoči 
božje milosti ničesar me zmore. 
Sveti Duh pomaga človekovi sla
bosti, in ga navdihuje, kaj naj 
pove Očetu. Bog je torej na za
četku in na koncu molitve, ki vo
di v zaupno občevanje z Očetom, 
Šimom in Svetim Duhom.

Kristjanova molitev ima tri 
glavne oblike: častilna molitev
ali. molitev češčenja in ljubezni 
do Boga Stvarnika in -Očeta; pro- 
silna molitev, s katero razodeva
mo Bogu svoje potrebe im potre
be drugih; in zahvalna molitev, 
s katero se zahvaljujemo Bogu za 
Prejete darove. Kristjan moli k 
Bogu in ga prosi tudi v časnih 
potrebah; ve pa, da molitev ni za 
to, da bi nadomestila napor, štu
dij ali uporabo naravnih sredstev, 
kakor tudi nima namena, da bi 
popravljala -naše zmote ali da bi 
avtomatično sprožila božjo pomoč 
v našo korist. Starodavna in sve
ta je krščanska molitev za rajme, 
da bi jih Bog očistil krivde in 
sprejel v svoj mir.

Najljubša kristjanova molitev 
je „očenaš“. Sam Jezus jo je u- 
čil svoje učence. V njej se kri
stjan obrača k Bogu kot sin k 
svojemu Očetu. V molitvi se kri
stjan obrača tudi do svetnikov, 
to je do tistih, ki so že pri Bogu. 
Časti jih im se bratovsko zaupa 
njihovi, priprošnji. Med vsemi 
sve'niki ima posebno mesto Ma
rija, ki ljubi kristjana kakor si
na, ker je mati Jezusa, ki je nje
gov brat. K njej se kristjan po
gosto z zaupanjem im nežnostjo 
zateka v molitvi zdravamarije.

Poleg opravljanja zasebne mo
litve se kristjan udeležuje svo
jim razmeram primerno tudi 
skupne javne molitve Cerkve kot 
krajevnega in vesoljnega obče
stva. V tej molitvi, ki jo imenu
je bogočastje (liturgija), določe
na oseba uradno časti Boga in 
dviga prošnje za vse človeštvo v 
imenu vse velike krščanske dru
žine. Prvenstvena liturgična mo
litev je sveta maša. Take litur
gične molitve so tudi nekatere 
molitve, ki. jih molijo duhovniki 
in druge Bogu posvečene osebe.

-Ob branju ali poslušanju be
sed svetega pisma sliši kristjan 
božji glas, ki ga kliče in vodi. če
prav sveto pismo navaja pretekle 
dogodke in zgodovino judovskega 
ljudstva, besede im dogodke iz živ
ljenja Jezusa Kristusa in oznani
lo apostolov, ima ta knjiga za 
vsakega kristjana, še več, za vsa
kega človeka trajno vrednost. Se
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veda je za plodovjtost srečanja s 
svetopisemsko božjo besedo po
dnebno, da poseže Vmes Sveti 
Duh. Zato je treba, da ima tisti, 
ki, bere ali posluša, pravo razpo
loženje za spoznanje in molitev. 
Tedaj mu Bog razsvetli razum 
in okrepi srce.

Premišljevalna molitev je raz
mišljanje o temeljnih resnicah o- 
drešenja, dviganje duha k Bogu 
in pogovor z njim. Ti trenutki 
zbranosti pomagajo kristjanu pri
lagoditi življenje božjemu načrtu

in namenu in dati zemeljskim 
stvarnostim pravo mesto. V pre
mišljevanju se človek potopi v 
globok osebni razgovor z Bogom. 
Ta verska vaja se posebej pripo
roča tistim, ki so se odločili za 
globlje duhovno življenje. Kdor 
zvesto opravlja premišljevanje, 
lahko prejme od božjega Duha dar 
kontemplacije, ki ga na poseben 
način tesno in osrečujoče združi 
z Bogom.

(Tajništvo za inekristjane 
pri apostolskem sedežu)

ALOJZIJ 'ŠUŠTAR, NADŠKOF

Človekovo dostojanstvo v vesti
Svoboda vesti

Svoboda pomeni izključitev vsa
ke notranje in zunanje prisile ter 
možnost izbiranja in odločanja po 
svoji presoji in volji. O svobodi 
moremo govoriti le, kjer je na 
razpolago več možnosti. Kjer bi 
bila le ena možnost, tudi izbira 
ne bi bila mogoča in zato tudi o 
svobodi ne bi bilo mogoče govo
riti. Kjer pa je več možnosti, je 
izbira in svoboda možna le, če 
Človek za te različne možnosti ve, 
jih kolikor toliko pozna in jih 
more med seboj primerjati in o- 
cenjevati. Zato je č.'m boljše po
znavanje, vrednotenje in primer
janje različnih možnosti med se
boj prvi notranji pogoj svobode.

A kaj bi pomagalo vse to, če

bi človek ne mogel sam izbirati, 
kakor bi hotel, če bi ga kdo od 
zunaj silil in prisili] ali če bi ga 
določena izbira privlačevala s ta
ko notranjo silo, da bi drugačna 
izbira že vnaprej odpadla! Sicer 
človek ni nikdar popolnoma svo
boden, ker mora vedmo računati 
z zunanjimi in notranjimi vplivi. 
Taki vplivi so človeški oziri, strah, 
javno mnenje, navade, strasti, 'no
tranja nagnjenja, pričakovanje 
koristi in užitkov, prizinanja s 
strani drugih, uveljavljanje v 
družbi in še več podobnih stvari- 
A vendar se človek jasno zave
da, kdaj mu kljub vsem tem vpli
vom ostaja toliko zunanje in 'no
tranje svobode, da lahko sam iz
bira in se odloči po svoji volji.

Po svoji volji ali po svoji ve-
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sti? Ravno tu se pokaže, v čem 
je človek svoboden in v čem ne. 
Svoboden je, da lahko sam izbira 
iin. se odloča, da more narediti, 
kar hoče, kolikor ga pri tem ne 
ovirajo zunanje in notranje oko
liščine. Lahko si kdo zaželi, da bi 
leta] po zraku ali hodil po vodi, 
pa tega ne more, ker to onemogo
čajo naravini zakoni. Takih zako
nov in meja, ki človeku onemogo
čajo, da bi mogel narediti vse, 
kar bi hotel in kar bi si zaželel, 
je cela vrsta. To nas vodi do spo
znanja, da je človek svoboden sa
mo v določanih mejah. Spoznati in 
sprejemati meje, ki jih ni mogoče 
odpraviti in prekoračiti, spada k 
življenjski modrosti, do katere 
naj bi tudi mlad človek prišel čim 
Prej. Le otroci zidajo gradove v 
oblakih in živijo v pravljičnem 
svetu, kjer v svoji domišljiji de
lajo vse, kar hočejo. Ko pa za
čno odraščati, kmalu spoznajo 
kruto razliko med pravljičnim in 
resničnim svetom, med predsta
vami, sanjami svoje domišljije in 
med dejanskimi možnostmi v na
ravi, v družbi ter v samem sebi.

Ali smem vse, kar morem?
Če v določenih mejah človek 

more delati, kar hoče, pa s tem 
še ni rečeno, da to tudi sme. V 
slovenskem jeziku jasno razlikuje
mo med „morem“ in „smem“. 
,,Morem" pomeni, da sem svobo
den, da nekaj storim, „smem“ pa, 
da mi, je nekaj tudi po vesti (ali 
Pa z dovoljenjem avtoritete, od 
katere odvisim) dovoljeno, člo
vek ne sme vsega, kar more. Bli

žnjemu more delati krivico, ga 
izrabljati, mu lagati, mu delati 
nasilje, a tega ne sme. V nrav
nem oziru človek ni svoboden, da 
bi smel storiti, kar se mu zljubi, 
ampak ga veže moralna postava, 
ki se oglaša v njegovi vesti, člo
vek more delati slabo, a tega ne 
sme, ampak ima dolžnost delati 
dobro. Mladi morejo zaničevati 
svoje starše, a tega ne smejo, ker 
so dolžni, da jih spoštujejo .im 
so jd,m hvaležni. 'Zamenjavanje 
osebne človeške svobode in nrav
ne vezanosti v vesti marsikoga 
zavede v zmoto. Kdor se ponaša 
s tem, da dela kar hoče in kar se 
mu ljubi, da odloča po svoji gla
vi, kakor se mu ravno zljubi, pri 
tem pa pozabi ali ne opazi, da ne 
sme vsega, kar hoče in more, s 
tem samo dokazuje, da zamenjava 
človeško in nravno svobodo, ozi
roma svobodo v izbiranju in odlo
čanju ter nravno vezanost in dol
žnost v vesti.

Vest — božji glas?
Skrivnostni glas, ki se oglaša 

po vesti, imajo nekateri, za božji 
glas. Tudi koncil pravi, da ima 
človek v svojem srcu — lahko bi 
rekli tudi v svoji vesti — od Bo
ga zapisano postavo. Še več: 
»Vest je človekovo najbolj skrito 
jedro in svetišče, kjer je čisto sam 
z Bogom, čigar glas zveni v člo
vekovi notranjosti."

Odkod človekova vest? Odkod 
postava v človekovem srcu ozi
roma v njegovi vesti? Odkod glas 
v človekovi notranjosti ? Na ta
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vprašanja so v zgodovini različno 
odgovarjali in tudi danes imamo 
različne razlage. Eni jima j o glas 
vesti samo za sad vzgoje in jav
nega mnenja v družbi, če bi te
ga ne biijo, bi se tudi vest ne ogla
šala, praviijo. Drugi priznavajo, 
da je glas vesti nekaj prirojene, 
ga, a da je to mogoče razložiti z 
različnimi plastmi človekove du
ševnosti, čeprav priznavajo, da 
vest ostane še vedino nekaj skriv
nostnega. Spet drugi odkrito iz
povedujejo, da se v vesti javlja 
neka vi,šja sila, nekaj, kar člove
ka presega, od česar je odvi
sen, čemur se mora pokoravati in 
čemur je dolžan odgovor. Neka
teri to imenujejo naravo ali uso
do ali skrivnost, drugi govorijo o 
nečem višjem .iin nepoznanem ali

absolutnem. Ker imajo vest vsi 
ljudje, verni in neverni, ker se 
injenega glasu nihče ne more zne
biti, lahko ga le za nekaj časa 
uduši ali p re vpije, bi morali 
pravzaprav vsi ljudje iskati, od
govor na vprašanje, od kod vest. 
A ker je v življenju lažje in udob
neje tako iskanje prepustiti, dru
gim, ki imajo za to „čas in s mir 
sel“, se veliko ljudi, tudi veliko 
mladjh, pri) tem vprašanju ne u- 
stavlja dosti.

Po inašem krščanskem prepriča
nju in po jasnem nauku sv. pisma 
pa ima vest neposredno opraviti 
z Bogom. Bog Stvarnik je člove
ku dal tudi zapovedi in smernice 
za življenje. Nekoč bo človeka 
sodil; dobro mu bo poplačal, hu
do pa kazinoval kot pravičen sod- 
nijk. Bog, ki je ustvaril človeka po 
svoji podobi) in mu dal duhovno 
dostojanstvo v razumnosti, in svo
bodni volji, mu je dal tudi vest 
in v vesti zapisan nravmi zakon: 
delaj dobro, izogibaj se zlega. Ne
kateri zato pravijo, da je glas 
vesti kratko malo božji glas v 
nas. A ker se vest lahko moti, 
Bog pa se ne more motiti, je pri
merneje, če 'rečemo tako, kakor 
pravi vatikanski koncil: Božji glas 
zveni; v človekovi notranjosti, v 
njegovemu srcu, v njegovi vesti. 
V glasu vesti se javlja Bog, če
prav ne tako neposredno, kakor se 
javlja človek s svojimi zapoved
mi ali prepovedmi. Oglaša se 'na 
tak način, da mora človek ob gla- 
su vesti tudi sam razmišljati in 
biti pozoren na razločne okolišči
ne. Preverjati) mora svoje nagib6
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in upoštevati različne človeške 
razlage' božjih zapovedi in božje 
volje. Posebno vlogo ima pri tem 
Cerkev in njeno učiteljstvo. Sa
mo s pomočjo vseh teh dejavni
kov more človek v svoji vesti) spo
znati božji glas.

Ali govori Bog samo po vesti?

Človekova vest je glavni in 
Pravzaprav edini „organ“, s ka
terem človek dojema božji glas. 
Lahko bi rekli, da je edin j. „spre- 
jemnii aparat", s katerim človek 
Ujame božji glas, ki zveni v nje- 
govj| notranjosti, če včasih pra
vimo, da vzgojitelji, starši, du- 
hovni,ki|, cerkvena avtoriteta ali 
kratko malo Cerkev človeku po
ve, kaj Bog od njega .hoče, kaj je 
ujegova volja, to pomeni le, da 
starši, duhovniki in Cerkev sku
šajo vplivati na vest, da bi bolj

jasno spoznala božjo voljo in bo
žji glas. Kakor se človek razvija, 
izobražuje in zori v samostojno 
osebnost j,n pri tem potrebuje po
moči vzgojiteljev in učiteljev, ta
ko je tudi, pri vesti. Nerazvita o- 
trokova vest potrebuje pomoči, da 
jasneje spoznava, kaj je dobro ijn 
kaj slabo. Prav tako potrebuje 
vzgoje in vaje, da se pravilno od
loča in da ne pod eže slabim in 
napačnim vplivom. Oznanjevanje 
evangelija, verouk in izpraševa
nje vesti in priprava na spoved, 
razlaga božjih in cerkvenih zapo
vedi, pogovori o življenjskih raz
merah in iskanje odgovorov na 
življenjska vprašanja imajo pred
vsem ta smisel, da pomagajo pri 
izobraževanju, oblikovanju in 
vzgoji vesti/ oziroma človeka kot 
nravne osebnosti v njegovi svo
bodi in dostojanstvu.

Nikdar ni. mogoče človeku na
ložiti nravne obveznosti, nikdar 
mu nekaj zapovedati ali prepo
vedati drugače kakor preko nje
gove vesti. Vse zapovedi in ukazi 
kal ere kol i avtoritete, vsi nasveti 
in opomini so le klici človeku, naj 
se v svoji vesti zave svoje od
govornosti, naj se da poučiti, naj 
razmisli in presodi, kaj je njego
va dolžnost, maj se prav odloči. 
Kdor se je v svoji vesti zares iz 
prepričanja odločil, in to ob ko
likor toliko polnem spoznanju in 
svobodi,, se mora ravnati po svo
ji vesti in s to ritji, kar vest od nje
ga zahteva, oziroma opustiti, kar 
mu vest prepoveduje. Greh je ved- 
ino to, kar človek stori proti svo
ji vesti. Lahko pa se vest tudi
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zmoti. A ker človek njjna druge 
možnosti, da spozna, kaj je božja 
volja, kakor po svoji vesti, je tu
di zmotna vest, ki pa se je člo
vek ne zaveda, ker je prepričan, 
da mu posreduje božji glas, meri
lo za njegovo odločanje in za nje
gova dejamja. Kdor svojo vest u- 
boga, dela dobro in prav; kdor 
svoje vesti ne uboga, dela sla
bo, napačno in greh.

Vest ali avtoriteta?

Torej vendar velja načelo: de
laj po svoji vesti in za drugo se 
ne zmeni? Potem velja tudi opra
vičilo: jaz se ravnam po svoji ve
sti in drugi naj me pustijo pri 
miru. Ali pa je kljub temu treba 
upoštevati svarilo: lastna vest je 
slab in nezanesljiv vodnik, bolje 
se je držati avtoritete, cerkvenega 
učiteljstva in Cerkve. Bolje je u- 
bogati, kakor pa delati po svoji 
vesti.

Take ugovore in opomiine je 
mogoče pravilno ali pa napačno 
razumeli. Za njimi, se skriva ne
jasnost o vlogi vesti, o njeni na
logi v nravnem življenju. Kdor 
izigrava vest jn avtoriteto, po
korščino lastni vesti in pokoršči
no Cerkvi, kdor se sklicuje na 
lastno vest in zavrača vse druge, 
kakor da mu nimajo ničesar po
vedati, s tem dokazuje, da ni ra
zumel ne vesti ne njene vloge v 
nravnem odločanju. Tudi pomena 
in vloge avtoritete v življenju 
cerkvene in človeške skupnosti 
ter svoje odgovornosti ni še po
polnoma dojel. Zakaj se torej člo

vek sme ali celo mora odločati 
po svoji lastni vesti, ker naj bi 
bilo samo to dobro in prav, vse 
drugo pa napačno, slabo ali greh?

Ker razen vesti ni druge po
ti, po kateri) bi človeka dosegel 
božj.iy glas, le-ta je in vedno osta
ne ediino merijo in navodilo za 
človekova odločanja in dejanja. 
Zato se prvo pravilo glasi: vedno 
poslušaj in ubogaj svojo vest ter 
se ravnaj po njej.

'Ne smemo pa pozabiti, da se 
v človekovi) notranjosti, v njegovi 
vesti) javlja božji, glas. Vest to
rej ni nekaj samobitnega, samo
zadostnega in neodvisnega, ki bi 
kar sama iz sebe vedela, kaj je 
prav in dobro, kaj pa slabo in 
napačno. Vest je le neke vrste 
..sprejemnik'* nravnega reda in 
božjih zapovedi. Zato mora biti 
človekova prva i,n glavna skrb, da 
„aparat“ svoje vesti; naravnava na 
valovne dolžene božjega glasu, 
mora biti v svoji vesti, odprt za 
božji glas, za božjo voljo in za
povedi. Vedno mora biti priprav
ljen, da se Bogu da poučiti, da 
sprejme njegove smernice, da po
sluša, kar mu na različne načine 
govori; Bog. Zato se drugo pra
vilo, ki, pa je enako pomembno 
kot prvo, glasi: vedno v svoji ve
sti najprej poslušaj božji glas in 
naravnavaj svojo vest po božjih 
zapovedih.

Tu se sedaj pokaže, kakšno vlo
go ima pri oblikovanju in vzgoji 
vesti avtoriteta, cerkveno učitelj
stvo, starši, duhovniki, cerkveno 
občestvo. Vsi ti naj človeku po
magajo spoznati božji glas, ga
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razločevati od toliko drugih gla- 
s°v, obliikovati vest po božjih za
povedih ter jo obvarovati pred 
drugimi škodljivimi in zmotnimi 
vPlivi. Ker nihče vsega ine ve 
sam iz sebe, ker vsak potrebuje 
učitelje in vzgojitelje, jih potre
buje tudi' mlad človek pri izobra
ževanju in oblikovanju svoje ve
sti. Vprašanje je le, katere uči
telje in vzgojitelje si izbere, ali 
tiste, ki mu hočejo iskreno po
sredovati in razlagati božji glas, 
ali| pa tiste, ki ga zavajajo, ga 
odvračajo od pokorščine Bogu .iin 
Cerkvi, ki v božjem imenu raz- 
iuga nravni, red in zapovedi za 
življenje. Že za to izbiro, kolikor 
se je mlad človek zaveda, pre
vzame tudi odgovornost. Zato se 
Klasi tretje pravilo: daj se pou
čiti, od tistih, ki ti v božjem ime- 
uu razlagajo božji glas.

V pogovoru z drugimi

Tisti, ki se jim zdi sklicevanje 
Ua lastno vest nevarno, mislijo, da 
se človek s tem zapira sam vase 
in se za druge sploh ne zmeni. 
Češ, pustite me p rij miru, meni 
zadošča moja lastna vest. A člo- 
Vek je družbeno bitje, ki za svoj 
razvoj nujno potrebuje druge, ob
čestvo in pogovor, izmenjavo spo
znanj in izkušenj, pomoč in opo
zorila na svoji življenjski potu 
To velja tudi pri vesti. Vest je 
bistveno občestvena sposobnost in 
dejavnost. To se pokaže tako, da 
'niajo odločjtve v vesti vedno po
sledice tudi za druge in za druž
bo. Prav tako samo v občestvu z

drugimi, v pogovoru in duhovni 
izmenjavi z drugimi, človek pra
vilno oblikuje svojo vest. Ker ima 
vest bistveno socialno in občestve- 
no razsežnost, mora posebno mlad 
človek svojo vest primerjati z 
vestjo drugih. P rij tem ugotavlja, 
kje se z drugimi v presojanju in 
odločitvah ujema, kje se z njimi 
razhaja, kako zna to zase uteme
ljiti, oziroma kako zna dati odgo
vor na kritiko in ugovore drugih. 
Kdor hoče ostati zaprt sam vase 
in mislil, da zadošča samemu se
bi, da se mu ni treba na nikogar 
ozirati, ker ima sam vedno prav, 
drugi pa vedno narobe, je v ve
liki; nevarnosti za svojo vest. Lah
ko si jo popolnoma pokvari in s 
tem sam sebe zavede na napačno 
pot. Zato se glasi četrto pravi
lo: ostani pri oblikovanju svoje 
vesti vedno v pogovoru in obče
stvu z drugimi.
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SPOMINI IN PRIČEVANJA

Ob pogovoru z Janezom Brulom
Dejstvo, da komunisti nimajo le

pe besede o domobrancih in vseh, ki 
so se jim odločno postavili po robu, 
je razumljivo. Tudi njihovega pisa
nja o Osvobodilni fronti, ,,po osvo
boditvi", itd. kot politične propagan
de ni jemati resno. Čudno pa zveni 
,,osvoboditev", ki naj bi jo prinesla 
OF. če desetletja komunistične dik
tature v Sloveniji s to besedo ozna
čuje demokrat in še veren povrhu.

V tisku iz domovine in iz zamej
stva pogosto srečamo takšne kristja
ne, ki se z nekim ponosom sklicuje
jo na svojo partizansko in ofarsko 
preteklost. Kot da bi njihovo sode
lovanje s komunistično stranko res 
koga osvobodilo! Po tolikih zloči
nih, ki jih je komunizem zagrešil 
nad slovenskim narodom prav zara
di pomoči teh »kristjanov", bi bilo 
na mestu le — kesanje!

Če kdo po 41. letih komunistič
nega ideološkega in političnega mo
nopola še gleda v OF gibanje za na
rodno osvoboditev, je vreden pomi
lovanja, zaradi nepoučenosti ali pa 
zaradi slepote. Če so drugi narodi 
zahodne Evrope danes svobodni, so 
to prav zato, ker niso imeli po ko
munistih zapeljane OF kot mi Slo
venci! Danes se razvijajo z višjim 
življenjskim standardom — brez po
kolov, brez beguncev, brez »izdajal
cev"!

Ali je bilo slovenskemu verniku 
ob nastanku OF res tako težko pre
poznati njeno pravo podobo in cilje?

Je moral biti genij, da je za done
čimi narodnoosvobodilnimi gesli od
kril komunistično revolucijo ? Na to 
vprašanje bo odgovoril z osebnimi' 
spomini človek, ki je po naključju 
padel med ljudi, ki so se kasneje 
imenovali partizani.

Janez Brula, 66 let, oče petih o- 
trok in trenutno ded šestih vnukov, 
poznan kot delaven član naše skup
nosti, eden pionirjev Slomškovega 
doma v Ramos Mejii in njegov prvi 
predsednik, je nastop partizanstva 
doživljal v odmaknjeni Beli Krajini 
kot dvajsetletni fant. Njemu sem za
stavil vprašanje:

Vaš prvi stik s partizani? Kako 
ste zašli mednje?

Leta 1941 so me zaprli Italija
ni. In po nedolžnem obsodili zara
di treh pušk, ki so bile izginile iz 
Prosvetnega doma v Črnomlju. 
Enega od ključev tega doma sem 
hranil jaz. Po nekaj tednih muč
ne negotovosti v črnomaljskih 
sridnijskih zaporih sem ušel Ita
lijanom in se zatekel v Mjtlarske 
hribe k »četnikom". V resnici pa 
so bili partizani. Od avgusta do 
konca novembra 1941 sem živel 
med nj.i.mi.

Opišite nam jih! Kdo so bili to? 
Kaj so hoteli?

Vseh je bilo enaindvajset. Pri
bližno polovica je bilo komuni
stov, pol pa njihovih somišlje-
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nikov. Nekatere sem poznal še od 
Prej. Bili so med 'njimi fal.iranj 
študentje pa tudi nekaj kmečkih 
fantov, dva hlapca in nekaj me
ščanov. Bili so to „borci za naro- 
dovo svobodo", besede »partizan" 
tedaj še nisem slišal, pač pa so že 
pozdravljali s stisnjeno pestjo in 
s „Smrt fašizmu, svoboda naro
du". Glavno naše delo je bilo do
bavljanje hrane iz okoliških va
si, kjer so jo tedaj vaščani še sa
mi prostovoljno zbirali. Veliko
krat smo šli tudi na jago za di
vjačino. Med mas so hodili razla- 
Kat marksistično ideologijo razni 
tovorniki. Veliko je bilo besed o 
enakosti vseh ljudi, o šesturnem 
delavniku pa o raju na zemlji, ki 
8a bo komunizem prinesel zati- 
ramim .in revnim, in o tem, da- boN

zgodovina z zlatimi črkami zapi
sala imena prvih borcev za svo
bodo naroda, čakala nas bi zato 
tudi visoka jn obetajoča mesta v 
bližnji, lepši politični ureditvi, za 
katere zmago je treba napeti vSe 
sile. Že takrat so govorili o na
rodnih izdajalcih, katere je treba 
pobiti.

Že ileta 1941 so vas hoteli li
kvidirati". Zakaj?

Kdor me pozna, ve, da navadno 
mislim s svojo glavo in da povem 
svoje mnenje tudi takrat, kadar 
bi mnogi molčali — zaradi lju
bega miru ali pa zaradi strahu 
pred posledicami. Ves čas biva
nja med partizani sem bil edini, 
ki sem jim ugovarjal. Ko sem 
nekoč slišal govoriti o likvidaciji 
nekega ..izdajalca", katerega sem 
osebno dobro poznal, sem ga pred 
vsemi odločno branil, da ni iz
dajalec.

Težave sem imel tudi, ko sem 
ugovarjal nekemu »filozofu", kot 
so ga partizani imenovali, ki nam 
je prišel razlagat o nastanku sve
ta .iin prepričevat, da ni Boga- Mož 
se je za svoje dokazovanje poslu- 
■žil tudi tiste teorije, ki pravi, da 
tisto, česar ne vidimo, ne obstaja. 
Torej, ni Boga! Kdo ga je pa vi
del? Ker se mi je zdela ta razlaga 
preveč otročja, sem zastavil »filo
zofu" nekaj vprašanj, s katerimi 
ga pa nisem spravil samo v zadre
go, ampak tudi ob živce. Ko mi 
ni mogel dati odgovora in ko se je 
zavedel, da sem ga osmešil, je 
podivjal, skočil k meni in mi bo
dalo nastavil na vrat. V trenutku
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sem mu ga iztrgal jz rok j n ga vr
gel na tla. Jasno, moje že do te
daj napeto razmerje do uradne li
nije v odredu je po tej epizodi ter
jalo od vodstva energičen ukrep. 
Sklenilo je, da me potihem, brez 
hrupa pošlje na „drug svet". In 
res, trikrat so to poskusili. Do
ločili so likvidatorja, kraj, poiska
li okoliščine, a vedno sem se jim 
kako izmuznil. Zmeraj me je kdo 
pravočasno obvestil.

To se je zgodilo jeseni 1. 1941. 
Torej so se komunisti že od za
četka pokazali takšni, kakršni so: 
brezbožni in diktatorski?

Res, prav takšni. Šli so, brez 
ozira na levo in desno, za svojim 
ciljem: dosego oblasti. Medtem ko 
'so govorili in pisali o narodnoo
svobodilni borbi proti okupatorju, 
so pobijali Slovence, ki. so jim 
bili „na poti", neoborožene civili
ste, duhovnike, celo ženske in o- 
troke.

Dvajsetletnemu Janezu Brulu se 
je po štirih mesecih življenja v hri
bih med partizani posrečilo uiti. Kot 
dvakratni ubežnik se je skrival o- 
krog Črnomlja, dokler ni dobil zveze 
z Legijo smrti, kot so imenovali tam 
vaške straže. Kot član semiške po
sadke legionarjev je ob italijanskem 
razpadu ponovno padel med partiza
ne, jim spet ušel in se rešil v Ljub
ljano k domobrancem. Od tu je šel 
kmalu v Velike Lašče v laški udarni 
bataljon, kjer je ostal do umika na 
Koroško. Z ostalimi domobranci je 
bil maja 1945 vrnjen skozi Pliberk v 
Titovino in si tretji dan po angleški

predaji partizanom blizu Velenja z 
begom ponovno rešil življenje. Po 
devetmesečnem skrivanju v domačem 
kraju se je odločil za tvegano pot v 
Italijo, v servigliansko taborišče, v 
svobodo.

Ob Brulovem pripovedovanju se 
spominjam, kako sem kot devetletni 
šolar doživljal nemški napad na Ju
goslavijo. Nemško-italijanska meja 
je šla skozi našo vas. Dobro sc spo
minjam dne, ko so Nemci zažgali vas 
Rašico. Sam sem se napotil na polje 
v sosednje Savlje, da sem od tam 
bolje videl dim, ki se je pošastno 
dvigal proti nebu. Kako sem trpel, 
ko sem mislil na uboge ljudi! Tak
šnega sovraštva nikdar prej ne po
slej nisem začutil v srcu, kakršnega 
je ta dogodek zbudil v meni do 
Nemcev. Zlasti še, ko smo drugi dan 
gledali žalostni sprevod avtobusov, 
natrpanih žensk in otrok skozi na
šo vas, ki je bil namenjen v Srbijo,

Ko so se pa pojavili partizani in 
začeli pobijati ljudi v naši občini, ni
sem čutil do njih sovraštva, ampak 
grozo, strah. Verjetno zato, ker jo 
bila nevarnost bližja, v vasi, ne pa 
onstran meje ne ,,nemški" strani. Za
radi partizanskih nočnih napadov na 
hiše smo začeli pri nas doma zve
čer zakrivati vsa okna od znotraj z 
debelimi deskami, hišna vrata pa s 
hrastovim lesom. Čeprav smo živeli 
samo sto metrov stran od italijan
ske karabinerske postojanke! S tem 
barikadiranjem smo prenehali šele po 
nastopu vaških stražarjev v ,,smrek- 
cah", precej daleč od nas. Nikoli ne 
bom pozabil tistih hudih dni, ko smo 
se bolj bali domačih partizanov kot 
laških okupatorjev.
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Ob teh spominih ne morem mimo 
dveh besed, kateri je zapisal znani 
tržaški pisatelj, ko je ocenjeval za
držanje slovenske duhovščine, škofa 
Gregorija Rožmana in papeža Pija 
Xl. do komunizma: protikomunistič
na histerija! Upravičeno se človek 
vpraša: Kje ta gospod živi? Koliko 
bi jih pa morali komunisti še pobiti, 
da Rozmanova svarila ne bi bila več 
»histerija11 ? Ali ni to žalitev spo
mina desettisočev nedolžnih žrtev 
komunistične revolucije, ki še danes 
leže v neznanih grobovih križem Slo
venije? Ali ni to opravičevanje zlo
čina? Da ne govorimo o nasilnem u- 
stoličenju brezboštva, ki je v Slom
škovi domovini proglasil vero za za
ostalost ter jo izrinil iz šol in jav
nega življenja! Kakšno ogorčenje bi 
v svetu izzval tisti, ki bi si drznil 
govoriti o protinacistični histeriji, 
omalovažujoč vse žrtve Dachaua, 
Auschvvitza in drugih taborišč! Res, 
nedopustna slepota!

Če so bili v življenjski nevarno
sti tisti nasprotniki komunizma, ki 
so živeli v zastraženi Ljubljani in 
njeni okolici, so bili iz oddaljenej
ših krajev, zlasti tistih, blizu gozdov 
in hribov, prepuščeni na milost in 
nemilost partizanov, če se niso umak
nili na varno. Talčji vrh pri Črnom
lju, rojstna vas Janez Brule, je bil 
tak oddaljen kraj. Zato sem ga 
vprašal:

Kako je vaša družina preživela 
leta tuje okupacije in revolucije?

V naši družini nas je odraslo 
sedem otrok: štiri sestre j n trije 
'bratje. Brata Jožeta so Italijani

odpeljali v internacijo, kjer je 
ostal do italijanske kapitulacije. 
Ko se je vračal domov, so ga za
jeli Nemci in ga odpeljali v Da
chau. Brat Tone je bil kot domo
branec v nekem boju težko ran
jen, ujet, nato pa ubit. Najmlajšo 
devetnajstletno sestro Pepco so 
leta 1943 odvedli v gozd partiza
ni in jo po .hudem mučenju umo
rili.

Tudi za vas je bilo vse priprav
ljeno v Teharjah. . .

V nevarnosti za življenje sem 
bil najprej pred Italijani, potem 
dvakrat, ko sem padel med parti
zane, nato spet kot domobranec 
udarnega bataljona skozi leto in 
pol na neprestanih hajkah... Si
gurna in ihuda smrt me je čakala 
po angleški izročitvi v Teharjah, 
pa sem se je rešil, ker sem še 
pravočasno skočil iz kolone v gr
movje. Bežal sem proti Dolenjski. 
Na poti skozi gozdove sem se dva
krat znašel pred oboroženimi par
tizani, pa tudi ušel smrti. Nevar
na je bila tudi kasneje pot iz Ti- 
tovine v Italijo. Tu so me Angleži 
hoteli še enkrat proti moji volji 
vrniti. Pa sem spet imel srečo.

Poznam veliko dogodkov iz va
šega življenja legionarja in do
mobranca, iki jih, žal, tu ni mo
goče vseh objaviti. Kako doživet
je bi pa le zapisala. Kako je bilo 
z ognjem, zakurjenem z zadnjo 
vžigalico?

Zgodilo se je devet dni po mo
jem poibegu partizanom na poti 
proti Velenju. Ko sem na poti s

427



Štajerskega na Dolenjsko že pri
šel čez Savo. Bolje rečeno: pri
šla čez Savo, ker sva bila dva. 
Lani v Berazateguiju Umrli Jože 
Hočevar in jaz. že dopoldne je bi
lo pusto, oblačno vreme. Popol
dne se je pa vlilo in močno nepre
trgoma deževalo, da sva bila pre
močena do kože in ma naju ni bi
lo niti ene nitke suhe. Bila sva v 
gozdu, ko mi Jože pravi:

„Če bi imel vžigalice, bi zakuril 
ogenj, da se posušiva."

Dež je začel polagoma poneha
vati, ko mi spet reče:

„Jaz pa imam eno vžigalico, sa
mo mokra je. . .“

Brez besed sem začel nabirati 
dračje in ga pripravljati, da ga 
zakurim. Prosi] sem ga za tisto 
edino vžigalico, ki mi jo da, re
koč :

„Moral bi se zgoditi čudež, da 
boš lahko zakuril z mokro vžigali- 
eo mokra drva."

Brez besed sem pokleknil, po
drsal ob razmočeno škatljico in 
„čudež“ se je zgodil. Vžigalica se 
je prižgala. Podtaknil sem jo pod 
mokro>dračje, da je tudi to zače
lo goreti kot da je prepojeno s 
smolo in ne z vodo. In gorelo je 
brez dima.

Tudi Jože je brez besed zdrknil 
na kolena in oba sva se z gore
čo molitvijo zahvalila Bogu in 
Materi božji za ta ogenj, ob ka
terem sva se lahko popolnoma po
čila.

Ob zgodbah naših ljudi ali ob 
branju njihovih spominov iz časa 
komunistične revolucije se more

vzbuditi tv mladem, neizkušenem 
človeku vprašanje: Kaj neki so ti 
ljudje zakrivi.i, da jim je bilo tre
ba tolikokrat bežati in se skri
vati? In kdor ne pozna komunizma 
ali Iga noče poznati, tistega bo 
težko prepričati, da so bili prav 
dobri, pošteni, zavedni rojaki v 
tistih časih najbolj preganjani. 
Pri komunistih si čez noč postal 
izdajalec, sumljiv, nevaren in za
to zaslužil smrt. Dovolj je, da mi
sliš is svojo glavo in da si upaš 
svoje mnenje naglas povedati. Tak 
človek jim je v napoto pri do
segi oblasti ali pa jo ogroža, če 
jo imajo že v rokah. Tu je vzrok, 
da ima slovenski narod pod komu
nistično oblastjo toiko izdajal
cev", toliko pomorjenih in toliko 
beguncev po svetu.

Kako dolgo še bo trajala ta bur
ka? Stane Snoj
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Nadškof dr. Alojzij Šuštar
""- *" - •,;»

ŠTIHI ŽIVLJENSKA
— "x; jggj*

PODROČJA

Dragi mladi prijatelji,, rad bi 
vas opozoril na nekatera pod
ročja, kjer inaj bi si posebno pri

zadevali, da bi spolnili svojo na
logo in odgovorili pričakovanju 
drugih in božjemu klicu. Ta pod
ročja so štiri: človeško, narod- 
no-kulturno, nravno jn versko. 
Primerjali bi jih lahko štirim 
stranem m,eba, ki določajo naš živ
ljenjski prostor. Ali pa bi lahko 
govorili tudi o štirih vogelnih 
kamnih, ina katerih gradimo svo
jo duhovno zgradbo. Končno bi 
lahko ta področja označili tudi 
kot štiri temeljne prvine in se
stavine, brez katerih mi polnega 
duhovnega življenja.

Za človeka gre

Po našem razumevanju člove
ka, po našem svobodnem prepri
čanju in tudi po maši zgodovinski 
skušnji so omenjene štiri prvine
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povezane v celoto. Z drugimi be
sedami: vsi, štirje vogelni, kamni 
so potrebni, da moremo graditi 
trdno duhovno zgradbo; vse šti
ri strani neba moramo upošteva
ti), da določimo svoj življenjski 
prostor in kraj, kjer stojimo. Brez 
kulture duha in srca ni prave, 
plemenite človečnosti. Za nas pa 
je ta kultura zakoreninjena v slo
venskem narodu, njegovem izroči
lu, njegovi zgodovini in v dana
šnji samobitnosti, posebnosti, im 
jeziku. Krščanska vera pa je za 
nas jz svobodne odločitve in oseb
nega prepričanja tako bistveni 
sestavni del, da jo hočemo prav 
tako ohraniti in gojiti kakor pr
ve tri) prvine.

Pri tem pa se zavedamo, da ni 
za vse tako. Težko si je sicer mi
sliti človeka, ki bi bil brez vsake 
kulture ali ki bi v sebi ne čutil 
potrebe, da bi prešel vsaj do naj
osnovnejše kulture duha in srca. 
Človek kot oseba ima do tega tu
di svojo naravno pravico, drugi 
pa so mu dolžni pri tem pomaga
ti. Vendar ni mogoče in ne dovo
ljeno samo po stopnji kulture me
riti in določati stopnjo človečno
sti. Kolikokrat morda tudi sami 
srečujemo ljudi, ki nimajo po
sebne izobrazbe in so kulturno na 
nizki stopnji, a kot ljudje v svo
ji naravni pristnosti, svojem ču
tenju in odločanju daleč presega
jo tiste z višjo stopnjo kulture. 
Ni torej mogoče kratko malo isto
vetiti človečnosti, kulture in izo
brazbe, čeprav bi morala kultura 
prispevati k razvoju, poglobitvi in 
poplemenitenju človečnosti.

Kultura in narodna zavest
Če pravimo, da je za nas kul

tura zakoreninjena v slovenskem 
narodu in njegovi zgodovini jn 
samobitnosti, se seveda zaveda
mo, da to velja prav tako za dru
ge narode. Res je tudi, da so ime
li nekateri večji narodi veliko u- 
godnejše pogoje za razvoj svoje 
kulture. Na raznih področjih so 
ustvarili, večja umetniška in znan
stvena dela kakor pa Slovenci in 
tako tudi več prispevali k splo
šni kulturi človeštva, kakor pa so 
to mogli naši predniki in kakor 
moremo to storiti danes. A zaradi 
tega tnjmamo in ne smemo imeti 
nobenih občutkov manjvrednosti 
ali se kakor koli sramovati, da smo 
Slovenci. Kot vsakemu narodu pri
znavamo njegovo kulturo in je
zikovno samobitnost in jo spoštu
jemo, tako zahtevamo popolno na
rodno enakopravnost in svobodo 
tudi zase, za slovenski jezik in 
za njegovo uveljavljanje v skup
nosti, narodov v naši domovini in 
v svetu. Kdor se kulturno in je
zikovno drugače odloča in usmer
ja, čeprav je po starših iin P’° 
krvi Slovenec, je sicer svoboden 
v svoji izbiri in ga ne obsojamo, 
ne moremo pa se z njim strinja
ti. Zvestoba narodu je za nas prav 
taka temeljna vrednota kakor zve
stoba človečnosti in kulturi.

Nravne vrednote
Težje je vprašanje, v kakšni no

tranji povezanosti s človečnostjo 
in kulturo, ki je zakoreninjena v 
narodu, je nravna zavest v člove
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ku. Ali so čut za n ra vrne vredno
te, doživljanje vesti, dolžnosti in 
odgovornosti in svobodno priza
devanje za oblikovanje zrele nrav
ne osebnosti, možne tudi brez člo
večnosti in kulture? V medseboj
nih odnosih ljudje drug drugega 
še nabolj 'cenijo zaradi pošteno
sti, pravičnosti, dobrote, resnico
ljubnosti iin plemenitosti značaja. 
Ravno v teh in še drugih kre
posti,h in nravnih vrednotah pri
hajata človečnost in kultura po
sebej do izraza. Vendar ni mogo
če reči, da je tisti, ki je nravno 
na nizki stopnji, ki je bolj ali manj 
otopel za nravne vrednote i-n dol
žnosti, tudi v svoji kulturi in v 
narodni zavesti ostal na nižji 
stopnji. Žal imamo izobražene 
ljudi in zavedne iSlovence, ki pa 
na nravnem področju nikakor ini- 
so na višini svoje duhovne kul
ture j,n svoje narodne zavesti. To
rej tudi ta tretja prvina ni tako 
nujno notranje povezana s prvi
ma dvema, da bi ne moglo biti 
ene brez druge.
Vernost

V našem času in v inaših kra
jih pa je najbolj žgoče vprašanje, 
v kakšnem smislu vernost, za nas 
vernost v Jezusa Kristusa in pri
padnost katoliški Cerkvi, mujno 
spadata k človečnosti, kulturi in 
narodnosti ter nravni osebnosti. 
Nihče ne bo trdil, da je samo ve
ren človek nravno na višini, za
veden Slovenec, na visoki kultur
ni ravni in pristen človek. Veliko 
nevernih je nravno, kulturno, na
rodno in človeško na tako visoki

stopinji, da bi, se morali verni po 
njih zgledovali. Vernost še ni 
nobeno zagotovilo, da so v člo
veku prisotne tudi vse druge pr
vine, čeprav bi b^o to zelo pri
merno. Posebno nravnost in ver
nost sta med seboj tako tesno po
vezani, da je pri človeku, ki se ne 
zmerni za nravne vrednote, za 
nravni red, za zapovedi in obvez
nosti, njegova vernost več kot 
vprašljiva, če pa kdo ni veren, je 
kljub temu v nravnem življenju 
lahko zelo neoporečen, čeprav 
svoje nravne vrednote in dolžno
sti sv°je’ odločanje v vesti dru
gače utemeljuje kot veren človek.

Novomašnikii v Sloveniji v letu 1986

Anton Bidovec (25), Ljubljana- 
Moste, Buenos Aires; Franc Brečko 
(27), selezijanec, Šentrupert nad La
škim; Silvester Čibej (25), Koper, 
Idrija; Jurij Dolenc (33), frančiškan, 
Ljubljana - Bežigrad; Tone Gorjup 
(27), frančiškan, Moravče; Herman 
Gregorič (27), salezijanec, Zalošče; 
Peter Jakopec (39), frančiškan, Sv. 
Trojica v Slov. Goricah; Dušan Ko
žuh (26), Škofja Loka, Ljubljana; 
Primož Krečič (26), Koper, Vrhpo
lje pri Vipavi; Bojan Likar (27), 
Ljubljana, Leskovica; Leopold Mikec 
(27), salezijanec, Šentrupert na Do
lenjskem; Metod Ogorevc (27), sa- 
lezjanec, Brežice; Franc Petrič (25), 
Ljubljana, Rateče-Planica; Thomas 
J. Rozman (26), Harrisburg, ZDA; 
p. Elred (39), cistercijan, T. Velenje- 
Sv. Martin; Vinko Štrucelj (29), sa
lezijanec, Podzemelj, in Peter Za
krajšek (25), Ljubljana, Mirna.
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v družini
Ali ni poli ?

Zagovorniki splava utemeljuje
jo svoja gledanja tako, da ob tem 
skušajo in a vise načine zabrisati 
dejstvo, da je 'spočetje pričetek 
človeka. Nedokazljivost človeške 
duše smatrajo za šibko točko vseh, 
ki. verujejo in občudujejo skriv
nosti življenja. Pojav duše radi 
spremenijo v tarčo, ki jo obstre
ljujejo z različno naperjenimi pu
ščicami bistroumnosti. Kadar go
vorijo o 'splavu, leporečijo z iz
razi in sprenevedanjem prekri
vajo resnico. O splavu kot umoru 
nikdar ne razpravljajo. Celo o- 
gorčeni so, če ga kdo tako ime
nuje. iSplav zagovarjajo z najraz
ličnejšimi vzroki. Njegovo upra
vičenost im potrebnost prikazuje
jo z argumenti, za katere se zdi, 
da izvirajo samo iz človečnosti; 
kot <da 'bi tisti, ki s splavom ne so
glašajo, nasprotovali humani in 
socialni družibi. Poglejmo nekaj 
teih razlogov.

Najrazličnejši so, vse od eksplo
zije prebivalstva in ekološkega 
problema pa do rizičnih noseč
nosti. Prva dva sploh ne moreta 
biti opravičilo za .splav, ampak le 
razlog za pametno načrtovanje 
rojstev.

Tudi posilstvo se je večkrat na
vajalo kot razlog za splav. Mor

da bi se med deset in deset tiso
či splavov le kakšen inašel zara
di tega vzroka. Pa na ta način res 
rešimo stisko ali povzročimo še 
večjo prizadetost 'dekleta? Neka-
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terj so radi navajali tudi dušev
ne bolezni mater. Psihiatri pa pra
vijo, da nosečnost sama po sebi 
ne vpliva kvarno na mater in da 
danes n j. bolezni, ki je ne bi bilo 
ntogoče zdraviti še naprej med 
nosečnostjo. Poglavje zase so psi
hično prizadeta dekleta, ki po
stanejo žrtve zlorab. Toda splavi, 
ki so le izhod iz stiske, ne reši
jo vprašanja. Večina vzgojiteljev 
v zavodih za prizadeto mladino u- 
gotavlja, kako zelo manjka taki 
hiladini spolna vzgoja, vzgoja za 
ljubezen, prijateljski odnos z 
drugimi, zlasti z družinami.

Huda obolenja ledvic, srca in 
Podobno so ibila včasih lahko 
smrtno usodna za mater. Pri da
našnjih možnostih zdravljenja pa 
®am medicina zatrjuje, da iso 
smrtni primeri mater tako zelo 
redki, da bi morale zdravstvene 
statistike pobrskati hudo nazaj, 
'da bi kakšnega le izbrskale. Tu
di v vsakdanjem življenju se vča
sih srečamo s usmrti zapisano 
hiaterjo", pa so zdravi in živi 
Vsi: ona, otrok, vnuki lin pravnu
ki. že leta 195i so na kongresu 
ameriških kirurgov ugotovili: 
»Kdor se zateka k terapevtskemu 
splavu zaradi telesne bolezni ma
kre, ne pozna sodobnih metod 
Zdravljenja, komplikacij v noseč
nosti ali pa se mu ne zdi vred
no časa, da bi jih uporabljal."

Nekoč sem brala izjavo fran
coskega zdravnika — porodničar
ja. ki je ugotavljal, da v svoji 
dolgoletni praksi ni naletel na 
Primer, ko bi moral žrtvovati bo
disi življenje matere bodisi otro

ka, čeprav je imel za seboj prek 
dvajset tisoč porodov. Verjetno bi 
mu marsikdo od naših porodni
čarjev lahko pritrdil.

Zato nam tehten argument za 
opravičenje splava ostanejo le še 
tako imenovane rizične nosečno
sti. Ko mati zboli za rdečkami, ali 
če je lahko že vnaprej ugotoviti, 
da se bo rodil prizadet otrok, če
prav nihče vnaprej ne more do
ločiti stopnje prizadetosti, in pred
videti vseh možnosti otrokovega 
razvoja.

Nihče, ki zagovarja splav, ne 
more islutiti, kakšne skrbi sem 
imela takrat, ko so vsi moji otro
ci zboleli za rdečkami, sama pa 
sem bila v (prvih tednih nosečno
sti in nisem vedela, ati jih morda 
tudi jaz prebolevam ali ne. V ta
kih trenutkih je zdravnik, ki mo
re umiriti prestrašeno mater, ka
kršna sem takrat bila, neprecen
ljiv. Le on lahko pomaga materi, 
da se trezno odloči, čeprav vsa
ka razume, da odgovornost pre
vzameta ona in mož. „Rodlli bo
va," me je še v svojem imenu 
vzpodbujala, „kje pa je rečeno, 
da bo imel otrok kakšne posledi
ce, tudi če so znaki za rdečke pri 
materi očitni." Morda je bilo to 
predrzno zaupanje? Toda blagor 
nama z otrokom, da sva naletela 
na tako zdravnico. Na 'srečo ib o 
sčasoma tudi to vprašanje izgi
nilo, ker vsa dekleta cepijo pro
ti rdečkam.

Zakaj ti, ki zagovarjajo splav 
zaradi rdečk, hkrati ne razgrne
jo še naših statističnih podatkov, 
da bi se matere lažje odločale?
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Vedela sem le, da rdečke puistijo 
posledice na otroku, če se mati 
okuži v prvih dvanajstih tednih 
nosečnosti. Šele pred nedavnim 
pa sem prebrala, da so v Ame
riki iz rezultatov petnajstih na
tančnih študij ocenili, da se le 
16,9 odstotka otrok okuženih ma
ter rodi s telesnimi hibami. Spla
vi zaradi rdečk umorijo torej pet 
normalnih otrok na enega poško
dovanega. Smo že kdaj pomisli
li, da bi pustili roditi vse otro
ke in bi ob rojstvu usmrtili po
škodovanega? In kakšne so ne
pravilnosti? Med temi 16,9 odstot
ka je 50 odstotkov gluhih, ki lah
ko velikokrat popravijo sluh z a- 
parati, 50 odstotkov jih ima srč
ne napake, a je skoraj vse mogo
če operirati, 30 odstotkov jih o- 
slepi, navadno na eno oko. Du
ševno prizadetih je le 1,5 odstot
ka. Pri tem moramo upoštevati, 
da je vseh duševno prizadetih pri
bližno en odstotek celotnega pre
bivalstva.

In kaj tedaj, če se že med no
sečnostjo opazi, da bo otrok ne
normalen? Na prvi pogled se zdi 
samo ))o sebi umevno, da je ute
meljen vzrok 'za splav več kot 
očiten. Radi govorimo, da je 
manjše zlo, če mati naredi splav. 
Zanimivo je, da tako največkrat 
govorijo tisti, ki nimajo prizade
tih otrok. Morda zaslutijo breme 
staršev, ki se jim je ukrivila hrb
tenica zaradi privzdigovanja od 
rojstva invalidnih otrok, ne mo
rejo pa razumeti, da običajno ta
ki starši ne bi mogli pogrešiti svo
jih otrok. Nagovarjanje za splav

jih more celo prizadeti. Videti so 
nespametni, ker se niso odločili 
za splav. Ali jim ne bi raje po
kazali sočutja na bolj človeški 
način, ki jih ne bi prizadel, in ra
zumevanja z dejavnejšo pomočjo? 
V Ameriki se niti eno združenje 
staršev prizadetih otrok ni drzni
lo vmešavati v gibanje za uza
konitev splava. „Mi, ki nosimo te
žo bremena, prosimo zakonodajal
ce, naj upoštevajo najprej naše 
mnenje, preden se izrečejo v prid 
splavu zaradi anomalije zarodka." 
Morda bi pa tudi starši naših 
prizadetih otrok imeli kaj pove
dati, če bi jih vprašali.

Kdor se je v oddelkih bolnišnic 
ali v zavodih srečal s hudo priza
detimi ljudmi, ga je tako sreča
nje pretreslo in se je upraviče
no vprašal: ,,Ali je tako življenje 
sploh vredno življenja?" Vpraša
nje je popolnoma umestno, če bi 
ljudje z gotovostjo vedeli, kak
šno življenje je vredno življenja 
in kakšno ne. Pa tudi, ali imamo 
pravico do življenja samo mi, ki 
živimo normalno življenje? Kaj 
pa je normalno življenje? Ali 
udobno, brezciljno življenje nas, 
porabnikov? Naše pehanje iz dne
va v dan? Življenje breiz težav in 
odpovedi? Ali še nikoli nismo 
slišali, tarnati ljudi, ki tako ži
vijo, da je njihovo življenje „ena 
sama norija"? Ali moremo poteg
niti. mejo med normalnim in ne
normalnim zlasti v naši dobi., ko 
vse več ljudi išče pomoč pri. psi- 
Ihiatru ?

Večkrat trdimo, da je splav v 
dobro prizadetemu otroku. Po na
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šem mnenju je, toda kdo bi mo
gel na t.o z gotovostjo odgovori
ti? če se spomnim umetnin, ki 
jih je z nogami naslikala invalid
ka, ali doživetih pesmic neke dru
ge invalidke, tudi sama ne bi 
znala odgovoriti na to vprašanje. 
Ameriški psihiatri miiso mogli do
kazati, da bi se prizadeti ljudje 
manj veselili življenja kot nor
malni.

Alj. je splav prizadetega v do
bro družbi? Prav gotovo, če vidi 
družba v prizadetem človeku nad
ležnega nebodigatreba, od kate
rega nima gmotne koristi. Pa mo
remo in smemo žrtvovati člove
ka, ki mi uporaben, ampak v bre
me? če družba prizadetim da ži
veti in jih skuša vzgajati, če po
maga njim in staršem, da živijo 
človeka vredno življenje, sprejme 
od njih nekaj velikega: potrdi
tev človečnosti in izziv k še ve
čji človečnosti! Prizadeti so nam 
lahko preizkusni kamen naše člo
večnosti in dobrodelnosti! Kdaj 
je torej družba bolj humana: ka
dar prizadetim pusti in pomaga 
živeti, ali kadar se jih preprosto 
— znebi?

Končno se še vprašajmo, ali je 
splav v dobro staršem prizadete
ga otroka? To vprašanje bi vsa
kega od nas staršev, če bi morali 
izbirati med splavom in prizade
tim otrokom, postavilo ob zid. 
Znašli bi se pred odločitvijo, ali 
Splav otroka ali naše trpljenje. 
Trpljenju se vsak človek nagon
sko upre in hvala Bogu, da je 
tako, kajti če splav odklonimo, 
to ne pomeni, da stoično sprej

memo prizadetega otroka, svoje
ga ali tujega, ampak začnemo i- 
kati rešitev — tretjo pot. Zgolj 
ugotavljanje, kaj je večje in kaj 
manjše moralno zlo, nam vsako 
tretjo pot oddalji. Zdravniki im 
znanstveniki so iskali in našli po
ti, da danes skoraj vedno rešijo 
življenje matere in otroka. Veli
kokrat jim že uspe pozdraviti o- 
troke z vodenično glavo, še več 
hi. lahko storili, če zdravnikov ne 
bi vedno peklilo pomanjkanje 
pripomočkov. Prav gotovo pa ne 
bi dosegli niti takih uspehov, če 
bi preprosto in -brezbrižno izbira
li le med večjim in manjšim zlom, 
le med splavom in rojstvom pri
zadetega otroka. Zgolj tako izbi
ranje je samo po sebi veliko zlo, 
ker vodi v brezbrižnost, neodgo
vornost, v zanemarjanje naporov 
posameznika, Cerkve im družbe.

In kaj je za starše prizadetega 
otroka tretja pot, ki jo je najte
že poiskati, nam, ker nismo v nji
hovi koži? Prav gotovo ne ta
kojšnja, vnaprej izdelana ali celo 
vsiljena odločitev bodisi za splav, 
ibodisi proti splavu, kajti to ni 
njihova svobodna odločitev. V ta
kem primeru do kraja prizadeti 
■starši ne zmorejo trezno premi
sliti razlogov za in proti splavu. 
Ne zmorejo odkriti v sebi tiste 
človečnosti, sposobnosti, moči in 
poguma, ki bi govorili proti spla
vu, če vse te lastnosti sploh ima
jo ali če imajo zadostne gmotne 
in druge razmere, da sprejmejo 
prizadetega otroka. Ne zmorejo 
predvideti morebitnih škodljivih 
posledic za svoje notranje življe
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nje, ki .bi ga odločitev za splav 
osiromašila in mu preprečila pre
raščanje samega sebe in zakon
ske skupnosti. In če starši sprej
mejo prizadetega otroka, je za
nje tretja pot tudi tista, po ka
teri bi jim morali posamezniki, 
Cerkev in 'družba prihajati napro
ti s svojo pomočjo. Ali nam tukaj 
vest ničesar ne očita?

Čeprav je pri rizičnih noseč
nostih iskanje tretje poti — ki 
vodi v plemenitenje nas vseh —

najtežje in najusodnejše, je ni
koli ne zapirajmo. Zaprta lahko 
pripelje v odločitve, ki niso vred
ne človeka in človeške družbe. 
Namesto da bi napredovali v svo
ji človečnosti, lahko vedno bolj 
izgubljamo smisel za svoje dosto
janstvo, za veličino človeka.

Smo torej upravičeni zagovar
jati splav kot tak zaradi, (silno 
redkih rizičnih nosečnosti?

Vanja Kržan

DRUŽINA - DOMAČA CERKEV

Pomudili smo 'se ‘že ob misli, ka
ko lahko poročenim pomagajo ži
veti njihov izelo zahtevni poklic
— zakonska občestva. Več zakon
skih parov, od katerih vsak živi 
■svoj zakon na' sebi lasten način, 
si pomaga na poti k istemu cilju
— lepemu in krščanskemu 'zakonu 
ter 'družini. „Družina bo", pravi 
cerkveni .zbor, „od svojega du
hovnega bogastva velikodušno 'de
lila tudi drug-m družinam" (CS 
48, 4). Na ta način je tora j za
kon, če tako rečemo, podprt na 
zunaj.

'Seveda pa je nenadomestljiva 
njegova notranja trdnost, ki je 
najprej v globokem ujemanju mo
ža in žene ter v nenehnem med
sebojnem iskanju in spoznavanju. 
Za kristjana pa je gotovo še drug 
temelj' trdnega zakona ali dopol
njevanje prvega — a to je življe
nje po veri. Pri tem življenju po 
veri pa 'gre predvsem za življe

nje Kristusa in Cerkve doma. Gre 
za „domačo Cerkev", kot se izra
ža 2. vatikanski cerkveni zbor v 
Dogmatični 'konstituciji o Cerkvi 
in kot rad ponavlja papež Janez 
Pa vel II.

Včasih se je veliko poudarja
lo, kako je treba prihajati, pose
bej' tudi poročenim, v cerkev, da 
bi se sredi opravkov srečali z Bo
gom. Brez dvoma je zbiranje kri
stjanov okrog oltarja 'in mašne 
daritve izredno valžna stvar kr
ščanskega občestva. Vendar ne 
predvsem zato, da bi tam srečali 
Boga, ampak da so pred njim 
skupaj kot velika župnijska dru
žina. Prej mora biti vsaka posa
mezna družina zbrana pred njim 
v svojem domu. Kdor namreč Bo
ga ne sreča v svojem vsakdanjem 
življenju, poročeni v svojem za
konskem in družinskem življenju, 
■ga bo težko našel v cerkvi.

Najgloblji razlog za posveče
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nost domače Cerkve-družine je 
skrivnost, da sta mož in žena 
»podoba in delež Kristusa in Cer
kve", da torej kažeta na Odreše
nika in njegovo Nevesto Cerkev 
in da sta celo sama na neki na
čin Kristus in Cerkev. Cerkveni 
zbor na več mestih zatrjuje, da 
je krščanska zakonska ljubezen 
!ne le podoba ali znamenje, mar
več tudi sama udeleženost pri lju
bezni, s katero Kristus ljubi Cer
kev (C 11, C 41).

Odtod pirava potreba vernih za
koncev, da se srečujejo s svojim 
velikim Sogovornikom Kristusom 
v molitvi vseh vrst — v osebni, 
zakonski moža in žene, v družin
ski, skupaj z otroki. Zato radi od
pirajo sv. pismo in iščejo božjo 
•besedo, njim 'za ta čas in njiho
ve prilike govorjeno. To je nji
hovo, domače bogoslužje božje 
besede. V zakonu in družini je 
Po ljubezni in po Kristusu z za
kramentom zakona vse posveče
no. Kako čudovito kaže na to 
posvečenost doma knjiga prof. 
Emilijana Cevca Preproste stva
ri, ki bi jo še in še morali prebi
rati in ob njej razmišljati. N'e 
samo, da je izredno zgovoren 
'Bogkov kot ali kakšno drugo me
sto moderniih 'stanovanj, kjer sc 
kot okrog oltarja zbira pri jedi 
ali ob večerih vsa družina. Ne 
'samo, da je lepo moljen rožni ve
nec v družinah »ogrlica milosti", 
kot se izraža pisatelj. Tudi vse 
druge stvari nam govore o Bogu, 
molitvi, Cerkvi, maši, Kristusu: 
kruh, ki ga jemo, 'kot ga uživamo 
Pri maši; luč, ki nas razsvetlju

je in opozarja na Kristusa, ki 
je luč vernih zakoncev.

Zato bi vsaka verna družina 
morala gojiti svoje družinsko bo
goslužje. Ob predmetih svojega 
doma in v dogodkih svojega dru
žinskega 'življenja bi morali iska
ti priliko 'za posebno, vidno in 
otipljivo srečanje z Bogom. Ta
kega vidnega srečanja so še po
sebej potrebni otroci danes, saj 
so sredi zmaterializiranega, v go
lo tvarnost potopljenega okolja. 
Kot včlika Cerkev pozna zname
nja vere: oltar, sveče, rože, kadi
lo, liturgična oblačila in posode, 
'procesije in blagoslove, ogenj, lu
či, priklone, poljube — tako bi 
morala tudi domača Cerkevdruži. 
na gojiti in razvijati take vidne 
znake vernosti, prirejene svojemu 
okolju, počutju in prilikam ter 
starosti otrok.

Zakaj ne bi ob roj'stnih dnevih 
in godovih stopili skupaj, zapeli 
Bogu zahvalo in priporočilo? Za
kaj ne bi prebrali kakšen odlo
mek iz življenja velikih kristja
nov in kristjank? Zakaj ne bi ob 
•nedeljah skupaj' prebrali! odlo
mek, ki so ga slišali razlagati v 
cerkvi in bi se ob njem malo po
govorili, kako ga sami, v svojem 
domačem okolju in prilikah, do
jemajo? Zakaj ne bi pri jedeh 
povedali Bogu 'kakšno svojo misel 
kar po domače, s svojimi in tudi 
Z otroškimi besedami? Kako dru
gače zvene take molitve in kako 
drugače jim prisluhnemo, čeprav 
morda niso povedane zelo glad
ko. Zakaj ne bi staremu ali bol-
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‘nemu družinskemu članu nado
mestili maše s kakšno mislijo iz 
cerkve, s kakšno sliko ali rožo, pa 
morda tudi s pesmijo? Zakaj ne 
bi 'duha še kar ohranjenih božič
nih in velikonočnih verskih obi
čajev razširili na -celo leto, vsaj 
na nedelje ali posebne prilike, 
'seveda le-tem primemo?

Kot otrok, ki sliši o šolskih 
predmetih samo v šoli, ne go.vori 
pa o njih s svojimi starši, pove
danega n>e bo dobro, življenjsko 
osvojil, tako tudi v svetu vere 
ne more otrok prav versko zaži
veti, če to vero gleda v zname
njih samo v cerkvi ali o njej sli
ši samo in predvsem pri verou

ku. Domača Cerkev je zadetek in 
glavna podlaga za Vse drugo. Do
mače Cerkve zlepa ne zamenja 
velika Cerkev, razen po dolgih in 
napornih iskanjih zrelega odra
slega človeka. Taka domača Cer
kev, družina, je lahko obenem tu
di marsikateremu človeku, ki Bo. 
ga in Cerkev šele išče, sprejem
ljiv in dojemljiv most k iskane
mu cilju.

Na dnu najinega zakona in sre
di najine družine odkrivava te
be, Kristus, in tvojo Cerkev. Ko
likšno zaupanje imaš v 'naju! Ne 
želiva te razočarati!

Vital Vider

KDO KLIČE?

Vse tiho
Odsev vrb in oblaka 
v zenici reke temni 
Lastovka v nizkem letu 
s trebuščkom para gladino 
Ribji hrbet zablesti

Ves ves sem bilka ta hip
zgib najtanjše veje v vrhu topola
čez vodo zapotegnjen klic
ves ves mehko drsenje valov ob

bregu
zaspani ščebet ptic 

Vse tiho
Kot da je že vse bilo 
kot da šele bo —
Odkod to svetlo drhtenje v meni 
Kdo kliče Zemlja? Nebo?

Ivan Minatti

SMRT

Vselej pride sama
in ko si najbolj sam
Takrat
vzdrgetaš
kot
ko se prvič zaljubiš 
ko se ti rodi prvi otrok 
ko ti je umrla mati — 
takrat 
te spreleti 
praspomin.
Potem
sta skupaj sama 
In postajaš 
zrak in prst 
bilka in mesečina 
klic ptice 
Večen

Ivan Minatti
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Lojze Kozar

svečnik
19

Rozika je bila doma iz Sloven
skih goric. Starši so bili prej vi
ničar j i, v novi državi pa so .iz vi
ničarjev postali kmečki delavci. 
Pri hiši je bilo šest otrok in Ro
zika je bila najstarejša, čeprav 
so starši prejemali nekaj otro
ških dodatkov, je družini večkrat 
šlo za nohte, predvsem zaradi 
oblek in čevljev, zato je Rozika 
morala že s sedemnajstimi leti od 
doma.

Šla je v Ljubljano k družini, 
kjer «o imeli dva majhna otroka 
in lepo, veliko stanovanje. Očeta 
skoraj nikoli ni 'bilo doma, mati 
Pa je bila tudi kar naprej zapo
slena s šolo, saj je bila profeso- 
rica in a gimnaziji, zvečer pa je ho
dila na razne sestanke. Tako je 
skrb za hišo in oba otroka ostala 
Roziki.

Rozika je imela otroka rada, to
da kmalu sta dobila nad njo pre
moč in ju ni mogla več krotiti. 
Nalašč sta mazala stanovanje, 'da 
“i Rozika čistila za njima in z 
°troško privoščljivostjo sta gle
dala, kako se muči s čiščenjem in

pospravljanjem in se na tilhem 
jezi., ne upa si ju pa strože po
karati. Niti za trenutek je nista 
spustila z oči, vedno in nepresta
no se je morala ubadati z njima, 
da ji je delo ostajalo in se je 
gospa zvečer čudila, kako da te
ga in onega čez dan ni mogla o- 
praviti.

„Saj sem vse to čez dan že tri
krat pospravila in vse lepo zloži
la, pa sta mi Igor in Nataša ved
no znova vse razvlekla. Nalašč, 
samo da bi imela več 'dela.“

..Najprej ni prav, da se izgo
varjaš na otroka, potem bi pa mo
rala tudi vedeti, da vzgajaš ti 
njiju, ne onadva tebe. Ne pusti, 
da bi delala, kar bi hotela."

,,'Saj jim govorim, pa nič ne 
zaleže, čim bolj jima dopovedu
jem, tem bolj me jezita. Nalašč 
sta mi po tleh, pa če bi bilo sa
mo po tleh, ampak posipala sta mi 
tudi po preprogi sol in poper, ki 
sta ga staknila v kuhinjski oma
ri. In kako sem se mučila, 'da sem 
preprogo zopet očistila! Komaj 
sem pospravila v eni sobi, že je 
bilo vse razmetano v drugi. Oble
ke razmetane po tleh in zmečka
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ne, da bi se človek razgrizel od 
jeze."

„Veste, če ne morete obvladati 
otrok, boste pač morali pustiti 
službo pri nas. V začetku ste ji
ma preveč dovolili, zdaj pa ima
te."

»Kaj pa sem hotela, saj ju uda
riti ine smem, beseda pa je zanju 
prazna, naj bo lepa ali huda."

Začeli so zapirati omare s klju
čem, toda vsega ni bilo mogoče 
spraviti v omare in vedno sta na
šla nekaj, da sta pomazala stene 
in tla. Nazadnje je bilo Roziki 
dovolj:

„Gospa, me morem več. Moram 
si poiskati drugo mesto. Ne znam 
in ne znam ukrotiti vaših otrok."

..Zadržati te ne morem, toda 
glej, da ti ne bo žal. Pri nas te 
imamo radi, ker si delavna in v 
vsakem pogledu na mestu. Imaš 
dobro plačo im lepo sobico. Otro
ka sta pa tudi z vsakim dnem 
večja in bo z njima vedno lažje."

,,Morda boste dobili drugo, ki 
bo znala z njima prav ravnati. Me
ni se ne posreči, kakor koli se 
trudim."

Zglasila se je na uradu za de
lo, kjer so ji pomudili, več podob
nih služb. Tudi v časopisju je 
brala, da iščejo pomočnico k ene
mu, dvema, trem otrokom, toda 
Rozika je vsako tako ponudbo že 
v mislih odklonila. Igor in Nata
ša sta jo tako izmučila, da si je 
rekla: K otrokom nikoli več! Na
zadnje je sprejela službo čistilke 
v tovarni. Tudi tu je imela oprav
ka z umazanijo, toda me s tako, 
ki bi jo nekdo nalašč delal samo

zato, da bi jo morala ona odstra
njevati. Delo ni bilo težko in ča
sa za premišljevanje je bilo do
volj. Prav to jo je mučilo, da ji 
je misel tolikokrat uhajala domov 
v sončne gorice, med trsje in ve
sele delavce, ki so se kljub napor
nemu delu šalili od jutra do ve
čera, se sprli in že v isti sapi 
zopet spravili med seboj. Tu pa 
je bila kljub mnogim ljudem ved
no sama, saj snažilke pač nihče 
ne opazi.

Pet let je delala ma .istem me
stu, ne da bi si našla kako prija
teljico, kaj šele prijatelja. Po
spravljala je in čistila pozno v 
noč, zjutraj spala do desetih, si 
kaj skuhala za zajtrk in kosilo 
skupaj in šla v službo. Tako ji 
je teklo življenje dan za dnem i® 
čas se je zgostil v mesece in leta.

Ko je nekega mrzlega večera 
odhajala z dela in hitela, da bi 
čim prej prišla v svojo borno so
bico, kjer bi našla nekoliko to
pline im domačnosti v neprijazni 
zimski noči, se ji je pridružil ne
znan moški. V mraku ni razloči
la, koliko let bi mu prisodila. Glas 
je izdajal zrelega človeka.

„Dober večer," je rekel nekoli
ko v zadregi. „Vas lahko spremim 
do doma?"

„0 hvala, saj znam sama do
mov."

»Ne zato, ker ne bi znali, ampak 
kar tako bi vas rad spremil."

»Zakaj meki, saj me ne pozna
te?"

»Poznam. Vsaj tako na videz 
vas poznam. Vidim vas vsak ve
čer, ko odhajam z dela, vi pa svo
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je delo šele začenjate."
»Tako je pač. Vsak po svoje. Ži

veti pa je treba."
»Dolgo se že odločam, nocoj pa 

sem sklenil, da vas počakam."
»Toda zakaj bi me čakali? Kak

šen smisel naj to ima, človek?"
»Ime mi je Pavel, da. Vi ste 

Pa Rozika, toliko sem že zvedel."
»Ne razumom, zakaj se zanima

te za moje .ime, saj sem samo na
vadna snažilka."

»Poklic ni, važen. Vsak dela to, 
kar more, ali kakršno delo pač do
bi. Tudi jaz sem navaden dela
vec, in mi ni nič žal, da nisem 
inženir ali direktor."

»Zdaj sem pa že skoraj doma. 
Hvala za spremstvo."

»Vas lahko jutri zopet poča
kam?"

»Pa menda ne boste zaradi te
ga ždeli več ur na mrazu?"

»Ne, ne bom čakal na mrazu. 
Prišel bom, ko boste končali de
lo. Vem, kdaj končate. Torej pri
šel bom, če vam je prav, seveda."

»Ne vem, kaj bi rekla. Zame 
je to nekaj čisto nenavadnega in 
nepričakovanega."

»Prav zaradi tega, ker je to za 
vas nenavadno, bi vas rad bolje 
Poznal. Torej jutri. Za zdaj pa 
lahko noč!"

»Lahko noč!" je dahnila kakor 
mesečna in bedela je dolgo v noč, 
Saj ji ta preprosti dogodek ni dal 
spati in v srcu se ji je začelo 
Prebujati nekaj novega. Obenem 
je čutila, kako začenja izgubljati 
gotovost, mir, ki si ga je po ne
kaj letih bivanja v mestu s teža
vo pridobila. Nekoč je doživljala

Ljubljano vse drugače v svojih 
mislih in sanjah, polno veselih, 
mikavnih dogodkov, zaljubljeno
sti, v resnici pa vsega tega ni bi
lo in se je že sprijaznila s tem, 
da tudi nikoli ne bo.

Toda kdo je, odkod je .in kak
šen je? V ulični razsvetljavi člo
veka vendar ne moreš videti do
volj dobro, če bi ga srečala pod
nevi na ulici, ga gotovo ne bi spo
znala.

Morda bi ga spoznala po glasu, 
po njegovem globokem moškem 
glasu. Da, po glasu bi ga spozna
la med stotimi drugimi.

Naslednji dan je vse delo o- 
pravljala kakor v omotici. Že ko 
so delavci odhajali, je skušala do
gnati, kateri izmed njih bi bil si
nočnji spremljevalec, pa ni mo
gla uganiti, ali je bil sploh med 
njimi.

Ko se je vračala domov, kljub 
ostri zimi vsa vroča v obraz, jo 
je čakal. Počasi sta se zbližala, si 
rekla ti in za nedeljo jo je po
vabil v gostilno, kjer sta skupaj 
obedovala in tudi nekaj malega 
spila.

Čez štiri mesece, ko je bila že 
pomlad, jo je vprašal, če bi hotela 
postati njegova žena.

»Petintrideset let mi je in bi 
rad imel družino. Imam nekaj pri
hrankov, 'da lahko družino vzdr
žujem."

»Toda na možitev nisem nič pri
pravljena. Nimava stanovanja. 
Jaz nimam poročne obleke. Kdo 
bo mislil, da boš kar tako nena
doma prišel s tako ponudbo."

»Vse to so prazne skrbi, Rozi
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ka. Pred matičarja greva v na
vadni obleki in brez spremstva so
rodnikov. Samo dve priči vzame
va s seboj, pa bo.“

„Toda v cerkev, Pavel! V cer
kev vendar ne morem kar tako 
v domači obleki.“

„V cerkev? Veš, tisto lahko od
loživa na poznejši čas. če se kma
lu poročiva, imava stanovanjc za
gotovljeno, tako sem poizvedel. 
Pozneje pa nič ne veva, ali bo še 
na razpolago."

Dolgo sta stvar premlevala in 
Rozika je nazadnje privolila. V 
verskem pogledu ni bila ravno 
trdna in je glede cerkvene poro
ke zlahka popustila, v upanju in 
sklepu, da bo pač kdaj pozneje.

Pozneje seveda ni. bilo nikoli, 
saj sta imela toliko skrbi in po
tov, preden so jima v velikem 
novem bloku dodelili družinsko 
stanovanje. Tudi po vselitvi v no
vo stanovanje skrbi niso preneha
le. Toliko stvari je bilo treba po
praviti, ker se vrata niso dala za
preti, vse pipe so bolj ali manj 
mokrile, štedilnik ni prav vlekel, 
ker dimnik ni bil čist, ampak poln 
ometa in manjših kosov zdroblje
ne opeke.

Domov je šla Rozika poredkoma 
in še takrat jo je mama poza
bila vprašati, ali se je poročila 
tudi cerkveno, saj je imela z dru
gimi otroki dovolj skrbi, zlasti z 
najmlajšo hčerko, ki je kadarkoli 
odšla od doma s kakšno klapo in 
se potepala več dni, ne da bi oče 
in mati vedela, kje in kaj dela. 
V takih skrbeh so Roziko neka
ko odpisali kot družinskega člana,

saj ima sedaj drugi dom, so re
kli, jma moža, kakršen koli že je, 
in naj se zdaj pač v svetu znajde, 
kakor ve in zna.

Rozikin mož Pavel je bil dober 
človek. Doma je bil nekje s Po
horja. K verouku, dokler je bil v 
osnovni šoli, ni hodil. Samo toli
ko so ga pripravili, da je bil pri 
prvem obhajilu, za 'birmo pa že 
ni bilo več časa, menda pa tudi 
ne priložnosti, ker so bili zelo 
daleč od cerkve in so se od vsega 
verskega že davno oddaljili.

Če bi Rozika hotela, ji seveda 
ne bi branil hoditi v cerkev. Toda 
ker je delala dolgo v noč, je ob 
nedeljah dolgo spala. Da je maša 
tudi zvečer, o tem še ni slišala. 
Tako sta živela vsakdanjemu tre
nutku, zadovoljna, da sta se na
šla, zadovoljna s službo in plačo, 
nezadovoljna pa z okoljem, v ka
terem sta živela. Med sostanoval
ci so bili neprestani prepiri. Naj
manjša stvar je bila dovolj, da 
so se drli drug na drugega. Tudi 
Rozika se je morala navaditi u- 
porabljati komolce, če je hotela 
doseči najosnovnejše pravice, ki 
so ji pripadale kot stanovalki. Re
cimo take 'ničevosti, kot so vrv za 
obešanje perila na dvorišču, koti
ček za drva v drvarnici, prostor 
,za kolo v veži. in še druge stvari, 
ki so sosede razburjale. Bilo je 
dovolj, da je za trenutek odprla 
vrata, ko je kuhala zelje, že so so
sede vihale nos, da zasmraja vso 
hišo, loputale so z vrati, jo zmer
jale s kmetavzarsko sodrgo.

Ni čudno, če se je tudi Rozika, 
ki je bila vedno vljudna, pohlev
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na in krotka, počasi navzela na
vad svojega okolja in je začela 
Prav tako zmerjati in se ujedati 
za vsako stvar, kakor so delale 
druge. Iz prijazne, vljddne ženske 
je počasi nastajala porogljiva in 
jezikava, strupeno domiselna žen
ska, s katero se ni bilo dobro spo
reči, ker ti je v eni minuti toliko 
nabrusila, kakor druge ne bi zmo
gle v pol ure.

Zlasti je bila občutljiva, ko je 
rodila dva otroka v dveh letih 
drugega za drugim. Prva je bila 
deklica in pri vpisu v matično 
knjigo so ji dali ime Alenka. Na
slednje leto je rodila dečka in 
imenovali so ga Aleš.

'Nekaj časa po rojstvu otrok je 
Rozika imela veliko skrbi, ker se 
ji je zdelo, da bi bilo le prav, če 
bi otroka dala krstiti. Toda kam 
naj se obrne? V katero cerkev bi 
morali otroka nesti? Koga naj bi 
Prosila za botra? Poleg tega je 
nekje slišala, da ne krstijo radi 
otrok staršev, ki so samo civilno 
Poročeni. Vse to je povzročilo, da 
je krst odlagala in odlagala, otro
ka pa nista čakala, ampak sta ra
sla .in kmalu je Rozika uvidela, 
da ju več ne bi mogla niti nesti, h 
krstu, ampak bi lahko že kar sa
ma šla. No, kaj takega! Le kdaj 
so vsi ti meseci zbezljali mimo? 
^daj ne kaže drugega kot čaka
ti, da že nekako bo, se je Rozika 
mirila. Vsakdanje skrbi, delo, 
drobne zdrahe v okolju, vse to je 
Počasi prekrilo skrbi s krstom, 
da je misel nanj počasi čisto za
mrla.

Alenka in Aleš sta rasla, se

igrala v tesnem stanovanju ka
kor dva ptička v kletki. Na dvo
rišče ju Rozika ni puščala, saj je 
vedela, da bosta takoj kriva za 
vse razbite šipe v kletnih oken
cih in za vse, kar ni bilo na svo
jem mestu, zato ju je raje zakle
pala v stanovanje. Ven v naravo 
so šli samo ob nedeljah, ko je A- 
lenko držal za roko ata, Aleša pa 
mama in so videli grmovje, drev
je, tisoč in tisoč čudovitih stva
ri, ki so napolnile njuno domi
šljijo za ves deden, da sta jih 
risala po spominu: metulje, obla
ke, mravlje, veverico, ptičke, tako 
različne po barvi in velikosti, ki 
sta jih sama poimenovala, saj ni
ti ata niti mama nista vseh po
znala po imenu, kaj šele da bi 
natančno vedela, kaj vse jedo in 
kje spijo.

Rozika bi rada imela še več o- 
trok, toda stanovanje je bilo ta
ko tesno, da sta že Aleš in Alen
ka bila čisto utesnjena, kam bi 
še s tretjim otrokom. Tisti, ki so 
stanovanje načrtovali, so ga na
črtovali največ za dva otroka in 
tega se je moral vsak zakonski 
par držati ali pa si priskrbeti ve
čje stanovanje. Pavlu sta bila dva 
otroka čisto dovolj in nazadnje 
se je s tem sprijaznila tudi Rozi
ka, čeprav se je spominjala, kak
šen prijeten živžav je bil pri nj.ih 
doma prav zato, ker jih je bilo 
veliko.

V to lepo sožitje štirih ljudi, ki 
so se imeli radi, je naenkrat u- 
dar.ila nesreča. Zaradi trenutne 
nepazljivosti je ročica stroja, pri 
katerem je delal, udarila Pavla s
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tako močjo po glavi, da se je se
sedel. Sodelavci so mislili, da mu 
je slabo, saj niso opazili, kaj se 
je zgodilo, ko pa le ni vstal, so 
priskočili in ugotovili, da je neza
vesten. Spravili so ga v bolnišni
co in štiri dni je njegovo življe
nje viselo na nitki.

Rozika je dolgo sedela ob njem, 
mirna in vdana na zunaj, v srcu 
pa so besneli viharji strahu in 
groze pred tem, kaj bo z možem in 
kaj bo z njo in otrokoma, če mož 
ne bo prestal. Celo moliti je po
skusila, pa ni šlo. Ne samo, da 
se v pretresenosti ni mogla zbrati 
in se prav spomniti besed očena- 
ša, zdelo se ji je, da govori v pra
zno, da je nihče me posluša, in je 
prenehala.

-Četrti dan, ko je Rozika bila pri 
njem in ga je ves čas držala za 
roko, se je zdelo, da se Pavel 
prebuja iz nezavesti. Njegova ro
ka je stisnila njeno in Rozika se 
je razveselila, da bo zdaj odprl 
oči in jo pogledal, toda stisk ro
ke je bilo vse, kar je mož v tem 
zadnjem trenutku zmogel, ko je 
tiho ugasnil.

Uprava tovarne je Roziki iz
rekla sožalje in ji sporočila, da 
bo prevzela vse stroške pogreba, 
če me bo verskega obreda. Rozi
ki je bilo zdaj vseeno in je pri
volila v vse, kar je kdo predlagal, 
saj sama ni imela ne volje ne 
moči, da bi karkoli urejala. Do
volj je imela skrbi z otrokoma, ki 
nikakor nista mogla razumeti, da 
ata nikoli več ne bo prišel domov 
in ju nikoli ve neč bo držal za 
roko, ko bodo šli na sprehod.

Nekaj mesecev po moževi smr
ti je še nekako šlo. Potem pa so 
se medsebojni odnosi med njo in 
drugimi sostanovalci zaostrili. 
Rozika si je nazadnje želela sa
mo to, da bi mogla oditi iz so
vražnega gnezda, kjer sta njena 
otroka bila papoti vsem in kriva 
za vsako smet na stopnišču; če 
je kdo zažvižgal, je bil gotovo 
Aleš, in če je bilo kje kaj polito, 
je polila Alenka.

Rozika je ob Alenkinem rojstvu 
sporazumno z možem službo od
povedala, da bi se laže posvetila 
samo družini. Pokojnina po možu 
je bila premajhna za drago sta
novanje. Od svoje nekdanje so
delavke je zvedela, da je v nje
nem kraju prazna majhna hišica, 
ki bi jo lahko dobila poceni v na
jem. Hišica je na deželi in kakor 
nalašč za otroka, da se rešita 
mestne tesnobe.

Rozika je šla poizvedovat in se 
je hitro dogovorila' z lastnikom, 
vzela otroka in iz mesta so se od
selili na deželo.

Hišica je 'stala v dolini ob ve
liki cesti. Prva Rozikina skrb je 
bila, da je otrokoma dopovedala, 
kako nevarna je cesta in kako naj 
se je izogibata. Toda kaj bi tudi 
na cesti, ko pa je za hišo -bil trav
nik, za njim potok, onstran P°' 
toka pa gozdiček. Že na travniku, 
zlasti pa ob potoku in v gozdu 
je bilo toliko čudes, da vsega te
ga vse svoje življenje ne bi mo
gla dovolj temeljito preiskati.

V hišici so preživeli jesen, zi
mo in pomlad. Ob koncu majnika 
pa so prišli najprej merilci in
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nekaj merili in merili. Za njimi 
sta prišla dva človeka, rekla sta, 
da sta z občine.

..Tovarišica," sta rekla Roziki, 
»poiskati si boste morali drugo 
stanovanje."

„Je hiša vaša? V spominu imam 
drugačnega človeka.'

»Ne, midva sva z občine."
»Potem pa nimate tu kaj iska

ti. Pogodila sem se z lastnikom 
in se z nikomer drugim ne poga
jam."

»Toda poslušajte. Ne gre za 
lastnika, gre za to, da bomo to 
hišo podrli."

»Kdo jo bo podrl? Podre jo lah
ko samo lastnik, saj je njegova. 
Pa tudi on samo takrat, če mu 
jaz dovolim, kajti jaz sem sedaj 
lastnica stanovanja, če je on last
nik hiše. Stanovanja pa mi ne 
more nihče kar tako vzeti."

»Čakajte, da vam dopovemo. Ta 
hiša bo morala stran, ker je na
poti. Razširili bomo .cesto in .hi
ša bo morala proč, tako je odlo
čeno."

»Ta hiša ni polžja hiša in jaz 
nisem polž, da bi jo kar tako na 
hrbtu odnesla proč, kakor pravi
te, da mora stran. In kam proč? 
Na travnik? V potok, ki je za 
travnikom?"

»Hišo moramo podreti in jo bo
mo podrli. Tu ni nobenega prizi
va."

»Jaz pa imam dva otroka in 
tudi mi potrebujemo streho nad 
Klavo. Tudi tu ni nobenega pri
ziva."

»'Razumemo, da morate nekje 
stanovati. Zato pa sva prišla, da

vam poveva, da si morate poiska
ti drugo stanovanje."

»Jaz drugo stanovanje? Saj ni
sem nora. Zame je to stanovanje 
čisto dobro in tudi drago ni."

»To vam rad verjamem, toda 
moramo ga podreti, zato se bo
ste morali izseliti."

»Izseliti? Kam? Na cesto? Tam 
bi ovirala promet. Kam torej, to 
mi povejte!"

»Treba .bo iskati, če boste iska
li, boste že kaj našli."

»Jaz že ne bom iskala. Na to 
lahko prisežem kot na svojo smrt. 
Zakaj bi tudi iskala? Imam sta
novanje. če mi ga hočete vzeti, 
ste mi dolžni dati drugo, vsaj ta
ko dobro ali boljše. To je zakon. 
Vi pravite, da ste z občine, potem
takem morate zakone poznati."

»To je res. Vendar sva mislila, 
da bi vi laže dobili kje primerno 
mesto, kakr če ga iščemo mi. Ves 
čas se hočeva o tem z vami pogo
varjati, vi pa vsak predlog takoj 
odklonite."

»Sem že rekla. Zakon govori me
ni v prid, ne vama. Če mislita, 
da mora iti cesta prav tukaj, kjer 
stoji hiša, je to vajina stvar. Me
ni ceste ni treba. Potrebujem pa 
primerno stanovanje."

»No, uredili bomo, seveda bo
mo uredili. Kar mora biti, mora 
biti. Vi pa bodite pripravljeni, da 
se boste čim prej preselili."

Naslednji teden sta se občin
ska vrnila.

»Prihodnji ponedeljek pridejo 
delavci, da bodo hišo podrli. Last
nik jo bo izpraznil v soboto, tako' 
smo se dogovorili, vi pa se tudi
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morate najkasneje v soboto izse
liti. Tu sva vam prinesla odloč
bo."

„In kam naj se selim?"
„Ne daleč od tod. Samo nekoli

ko višje v hribe. Našli smo vam 
stanovanje na Zabrežju številka 
ena."

..Številka ena je ali na začet
ku ali na koncu vasi."

,,Ali pa v sredi, kakor so pač 
vas oštevilčili."

„Toda kakšno stanovanje je 
to?"

„Tri sobe in kuhinja, pa še 
shrambo zraven in druge priti
kline. No, saj ne bo vse vaše. 
Imate pa pravico do ene sobe, to 
pa vam je zajamčeno."

„Kdo pa še stanuje v hiši?"
»Sedaj še nihče. In menda tako 

kmalu tudi nikogar ne bo. Saj 
vam povemo, kaj smo našli. To je 
župnišče, toda brez župnika."

„Na farško naj grem ? Saj ste 
nori!“

»Tovarišica, to je je za nekaj ča
sa. Našli bomo kaj drugega, Se 
tam ne boste zadovoljni. Toda zdaj 
ni druge pomoči. Vzeti morate, 
kar smo našli .in kar vam ponu
jamo. Ponujeno stanovanje je v 
primeri s to bajto kakor grašči
na."

»In kaj bodo rekli ljudje?"
»Ljudi to nič ne briga. Sta

novanje je prazno in po zakonu 
ga lahko podelimo tistemu, ki sta
novanja nima. če nam poveste, 
kdaj ste se pripravljeni seliti, vam 
pošljemo kombi za prevoz."

»Pa pošljite kombi v petek. Si
cer nimam veliko, samo posteljo,

mizo in dva stola. V prejšnjem 
stanovanju omare nisva potrebo
vala, ker je bila stenska. Zdaj pa 
je kar prav, je vsaj ni treba pre
važati. Je stanovanje odprto, ali 
pa mi d a te1 ključ?"

»Pravega ključa nimamo, pa bo 
ponaredek prav tako dobro odprl, 
saj je ključavnica čisto prepro
sta. če bi vam kdo delal pri vse
litvi kake težave, ali pa potem, 
pridite kar k nam na občino. Bo
mo stvari že spravili v red."

Tako se je Rozika v petek pre
selil na Zabrežje. Ljudje so si 
njen prihod po svoje razlagali- 
Če ima ključ in je prišla kakor 
domov, mora že biti sporazumno 
s cerkveno oblastjo, kako pa dru
gače? In ko se je razneslo, da 
dobijo novega župnika, je bilo ta
koj vse jasno.

Proces za beatifikacijo 
škofa Gnidovca

16. aprila 1986 je dal študijski 
pomočnik pri Kongregaciji za zade
ve svetnikov pozitivno oceno škofij
skemu procesu za beatifikacijo božje
ga služabnika škofa dr. Gnidovca. 
Kongregacija je na svojem rednem 
zasedanju 2. maja 1986 poročilo 
skrbno proučilo in proces v celoti o- 
dobrila.

Tako je končan prvi pomemben 
korak v tej zadevi.

Sedaj je na vrsti drugi korak: 
Na podlagi procesa in spisov je tre
ba dokazati herojsko svetost božje
ga služabnika. Poročilo o tem sesta
vi poseben poročevalec iz kongrega-
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MED NAMI V ARGENTINI

Proslava šolskih otrok

V nedeljo 22. junija je bila v 
Slovenski hiši proslava šolskih otrok 
na čast mladinskemu zavetniku sv. 
Alojziju in v spomin junakom. Ob 16. 
uri je v cerkvi Marije Pomagaj de
legat dr. Alojzij Starc daroval ma
šo za žive in rajne katehete in v 
Pridigi govoril o sv. Alojziju in ev
haristiji. Mašne dele je napovedo
val voditelj Jurčičeve šole Aleksan
der Pirc, berili sta brala Anica Kle
men in Janez Škulj, ljudsko petje je 
vodila Katica Dimnik, na harmoni
ju pa ga je spremljala Marta Dim
nik.

Po maši so po 3 otroci vseh šol 
položili pred spomenik junakov na 
dvorišču Slovenske hiše prižgane 
Svečke in slovenski šopek, dr. Starc 
je vodil molitve za pomorjene juna
ke, Kristijan Vivod je recitiral, spo
minske besede je spregovoril šol
ski referent ZS France Vitrih, petje 
vseh zbranih pa je sklenilo opravilo 
V spomin junakov.

Otroci, njihovi starši in drugi 
so nato napolnili dvorano, in priso
stvovali otroški igri Janko in Met
ka, ki so jo odigrali otroci Slomško
ve šole v režiji Klavdije Malovrh. 
Sceno je izdelala Andreja Hrovat, 
glasbeno spremljavo so oskrbele se
stre Arnšek, za luči pa je skrbel 
Bogdan Magister.

cije. Lahko pa se ta naloga poveri 
tudi komu zunaj nje. V Gnidovčevem 
.Primeru se bo verjetno to zgodilo.

Igra ..Narobe »stvari v mestu Pet- 
pedi“

,/Slovensko gledališče Buenos Ai
res" je uprizorilo na odru Slovenske 
hiše v soboto 5. julija (dvakrat) in 
v nedeljo 6. julija ,.veselo in zabav
no igro“ v 3 dejanjih Leopolda Su
hodolčana „Narobe stvari v mestu 
Pctpedi". Avtor je pod razigrano 
masko ,,commedie deli’ arte“ raz
krinkal brezdušni totalitarizem, ki si 
z ustrahovanjem podjarmi mesto in 
krajevne funkcionarje, ki pa se mu 
potujoči igralci postavijo po robu 
in mu spodnesejo trhle noge. V re
žiji Maksa Borštnika so poleg nje
ga v igri nastopili Lučka Jereb, 
Marjana Šušteršič, Marko Selan, Pa
vel Fajdiga, Damjan Eiletz, Marjan 
Loboda ml., Tinka Loboda, Emil Ur
bančič, Lojze Rezelj in Dominik 0- 
blak. Scena, kostumi in glasba — 
Slovensko gledališče, maske - Frido 
Beznik, luči in zvok je oskrbel 
Bogdan Magister, kitara - Anica 
Arnšek, flavta dulce - Silvija Oblak, 
snemanje na magnetofonski trak - 
Janez Jereb, izdelava scene: Marjan 
Žerovnik, Marko Selan, Ana Urban
čič in Marko Vombergar, organizaci
je - Lojze Rezelj.
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I rožen« iz Slovenije MALO ZA ŠALO. . .

Napake javnih delavcev niso jav
ne.

Delu čast! Oblast mu je itak 
ušla.

Kako naj dozori situacija, ki je 
že na začetku gnila ? '

Če je krava velika, mora imeti 
tudi velik hlev.

Lepo ste se odrezali — od de
lavskega razreda.

Pa vendar naši' dolgovi niso tako 
visoki — dosegli so le bazo.

Da se napolnijo prazne besede, 
so potrebni daljši aplavzi.

Nekateri upokojenci so tako na 
koncu, da se nič več ne pritožujejo.

Nekoč smo bili siromašni. Danes 
smo 'bogatejši za spoznanje, zakaj 
smo še naprej siromašni.

Lahko je govoriti o neodgovor
nosti, če imaš slab spomin.

Če me boste metali na cesto, 
zahtevam, da jo popravite.

Negativni politični vic je tisti, 
ki pove, da nihče ne razume, zakaj 
je danes vse dražje od včeraj. Po
zitivni politični vic pa je tisti, ki 
pove, da vsi razumejo, zakaj je da
nes vse cenejše od jutri.

,,Kakšna je razlika med navadno 
demokracijo in ljudsko demokraci
jo?"

„Takšna kot med dvema suknjiče
ma."

„Med kakšnima ?“
„Med navadnim in med prisil

nim."

„Ali veste, kako se pride do ob
čine?"

„Ne."
,,No, potem pazite: greste narav

nost do tretje prečne ulice, nato 
zavijete na levo do velikega trga, 
pa ste tam."

Pred sodnikom.
,,Obtoženi, torej niste pobrali sa

mo denarja, ampak ste odnesli iz 
stanovanja tudi prstane, zlato uro, 
računalnik, devize..."

,,Ja, gospod sodnik, spomnil sem 
se pregovora, da sam denar pač ne 
osreči človeka."

Pri Novakovih so imeli že dolgo 
goste. Ko so se hoteli odpraviti do
mov, se je vlila močna ploha.

Novak je stopil na prag, se ozrl 
proti nebu in rekel: ,,0 Bog, kaj 
nisi imel ti nikdar gostov?"

Mož in žena sta gledala televi
zijsko oddajo o škodljivosti kajenja. 
Na koncu oddaje je bil mož tako pre
tresen, da je vzdihnil: ,,Nikdar več!"

„Kaj nikdar več," ga je vprašala 
žena, ,,nikoli več cigarete?"

„Ne, ampak takih oddaj."
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